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Kako bbiste oocenili ttrenutni
polo`aj ppreduze}a OOdbrambene
industrije SSrbije ??
General Danko Jovanovi}: Mi bis-
mo `eleli da vojna industrija bude
jedan od stubova suvereniteta na{e
dr`ave. Naravno, to je preambiciozno,
s obzirom na to da smo mala dr`ava sa
velikim problemima koji su je zadesili.

Kako je napravqen model sa
fabrikama Odbrambene industrije?
Od jedne jake  industrije koja je bila
objediwena u zajednici za naoru`awe
i vojnu opremu, biv{i ZINVOJ, gde je
bilo vi{e fabrika, ostala je
grupacija sa {est fabrika: 
proizvodwa baruta, eksploziva,
municije - lake, artiqerijske, mino-
baca~a, ne{to raketnog naoru`awa i
oru`je. Bez obzira na to kako
namenska industrija izgleda danas,
ovo {to je ostalo u toj grupaciji - to je
ono {to je pre`ivelo. 

Na{ strate{ki ciq je da ova dr`ava
do|e u poziciju da u toku godine izve-
ze milijardu dolara, {to mo`da jeste
optimisti~ki. Me|utim, kroz odre|e-
na ulagawa, podmla|ivawe kadrova,
uvo|ewe novih tehnolo{kih postupaka,
boqu produktivnost rada, stvarawe
boqih uslova i boqeg miqea u dr`a-
vi, smatramo da to mo`e da se postig-
ne. Na{ ciq jeste da nijedan ~ovek ne
`ivi od subvencija, ve} od svog rada
i da se kroz stvarawe profita rad
pla}a i da se qudi  koji budu vi{e
radili vi{e i pla}aju. Oni koji ne}e
da rade treba dobro da razmisle da
li }e imati od ~ega da `ive. 
Naravno, ne sme ni u jednom trenutku

da se popusti u kvalitetu proizvoda,
ako ho}emo da budemo brend, a brend
jesmo. Uprava za odbrambenu tehno-
logiju ima svoju sponu sa fabrikama
kroz vojnu kontrolu kvaliteta,
standardizaciju,   meteorolo{ku de-
latnost. Va`no je ista}i i ulogu
dr`ave koja  mora da dr`i pod
kontrolom naoru`awe i vojnu opremu,
da se nikada ne izveze ni{ta i nigde
{to bi moglo da uti~e na lo{ imix
dr`ave. To nikome nije u interesu, a
posebno ne Srbiji koja treba da ulazi
u sve svetske integracije. Grupa

naoru`awa koja bi se pojavila iz
na{e proizvodwe, pod na{om
jurisdikcijom, izvezena nekim
teroristima - to bi bila ve}a {teta
nego sve drugo {to bi se moglo desiti
u politici. To nam isti~u sve strane
delegacije.

Mi se trudimo da popravimo  ugled
dr`ave i da budemo prisutni na
tr`i{tu sa kvalitetom i povoqnim
cenama. Ponekad se, mo`da, postav-
qa pitawe za{to neki izvoz negde
nije dozvoqen, ali mora da postoji
razumevawe da su to, ipak, dr`avni
interesi. I, pre nego {to se planira
neki izvoz i ugovara posao, trebalo
bi se konsultovati da li zbog {irih
dr`avnih interesa treba odustati od
nekih tr`i{ta.

Nacrt zzakona oo pproizvodwi
naoru`awa ii vvojne oopreme ddostavqen
je ppreduze}ima OOdbrambene iindustrije
Srbije, nnakon ~~ega ssu oona ddala ssvoje
sugestije. UU kkojoj ffazi jje ttrenutno
Nacrt ii kkada oo~ekujete uusvajawe
Zakona ??

Mnogo zakona ~eka na ulazak u
skup{tinsku proceduru. Mi novim
Zakonom `elimo da popravimo mesto
i ulogu namenske industrije i da joj
obezbedimo {to boqi razvoj. Ali, i
sada{wi zakoni su korektni i dobri,
i tako va`an Zakon ne treba donositi
po hitnom postupku, va`no je
po{tovati procedure.

Ono {to je najva`nije re}i je da o
privatizaciji namenske industrije u
ovom trenutku nema ni govora. Postoje
i razlozi za{to. Preko privatizo-
vanih firmi ne mo`emo obezbediti
nikakvo snabdevawe i ne mo`emo im
izdati zadatak za proizvodwu. Mi
smo za to da fabrike budu pod
dr`avnim patronatom, ali i da se
napravi model u nekoj perspektivi da,
ukoliko bude promene vlasni~ke
strukture u kapitalu, da prvo idu
podele akcija radnicima. Tada bi je
radnici boqe ~uvali, boqe bi
radili, bilo bi transparentnije
poslovawe fabrika ako neko zna da je
to wegovo i to bi bio svojevrstan
katalizator za one koji upravqaju, da
upravqaju onako kako treba.

Uprava zza oodbrambene ttehnologije
pokrenula jje iinicijativu oo rre{a-
vawu ppitawa ddru{tvenog kkapitala uu
preduze}ima OOdbrambene iindustrije
Srbije. NNa kkoji nna~in }}e ttaj
postupak bbiti ssproveden ii dda lli jje
realno oo~ekivati dda oon bbude
zavr{en ddo kkraja 22008.godine ??

U "Kru{iku", gde sam ja predsednik
Upravnog odbora doneta je odluka da
se dru{tveni kapital pretvori u
dr`avni. Mnogo je povoqnije da
fabrike budu pod dr`avnim patro-
natom, nego da budu u nekoj neizves-
nosti. Postoje razna tuma~ewa
kapitala u fabrikama. Dr`ava je
100% vlasnik uvek bila, niko sem
dr`ave ni{ta nije ulo`io u ova
preduze}a. Kasnije su uzimani
krediti od banaka koje su uzimale
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akcije. Su{tinski, sve je to dr`avno, i
ako je tako, ako mi dobijemo takav miqe
u dr`avi, onda }e nam biti puno lak{e
da re{avamo postoje}e probleme, kroz
povoqne kredite za izvozne poslove,
kroz razne investicije.

Da lli }}e sse iizvr{iti iizmena SStatuta
ovih ppreduze}a?

Na{ ciq oko usagla{avawa Statuta
jeste da se ostvari odre|ena unifi-
kacija u upravqawu tim preduze}ima.
Neki "du{ebri`nici" su se trudili da
uvedu fabrike u privatizaciju. Stav
Vlade Srbije i resornih ministarstava
koja odlu~uju o tome je da o priva-
tizaciji preduze}a namenske industrije
u narednim godinama ne pri~amo, {to
ne zna~i da ne}emo i}i na elasti~ni
model. U tom slu~aju, prioritet bi bila
podela akcija radnicima. Drugo, ako
bude uslova da se izvr{i dokapitali-
zacija, ako neko bude `eleo da u neki
proizvod ulo`i, da popravi stawe u ....
nastavak na str.4

U intervjuu za list U intervjuu za list ““Oru`ariOru`ari” ” general dr Danko Jovanovi} izjavio je da ne}egeneral dr Danko Jovanovi} izjavio je da ne}e
biti privatizacije preduze}a Odbrambene industrije Srbijebiti privatizacije preduze}a Odbrambene industrije Srbije

M 84



ro~no re{avawe ove privredne
grane.

ugogodi{wa ideja da se
formira Fond za Odbram-
benu industriju postaje

ostvarqivija, jer je prihva}ena i u
Ministarstvu odbrane i to }e
zna~ajno olak{ati rad proizvo-
|a~ima ove vrste roba.

Strate{ko re{avawe fabrika
koje se bave proizvodwom
naoru`awa mo`e se obezbediti
kroz najavqeni Nacrt zakona o
naoru`awu i vojnoj opremi koji je
podrobno analiziran od strane
sindikata Vojnih fabrika. Na{
predlog je bio da to treba re{iti
kao {to je ura|eno u nekim
zemqama biv{e Jugoslavije. U
wihovim zakonima je ugra|ena
klauzula da u slu~aju nedobijawa
izvozne dozvole ili nedostatka
posla nastala {teta  po tom
osnovu se nadokna|uje iz fondova
namewenih za te prilike. Zbog
svega navednog, bez obzira na
razli~itosti proizvodwe, ova
grana industrije ne mo`e se
boriti sama sa sobom.

Ukoliko takvih re{ewa ne bude,
da li je slede}i korak priva-
tizacija?
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za nas je jo{ jedna godina
koja je po mnogo ~emu sma-
trana prekretnicom u delu

ispuwavawa ugovornih obaveza,
~ija realizacija je trebala da
otvori perspektive i da donese
boqitak svim zaposlenima. Takva
o~ekivawa su delom ispuwena,
ali ostaje konstatacija da smo
mogli vi{e i da smo olako
propustili priliku da se
pozicioniramo na tr`i{tu
naoru`awa kao proizvo|a~ koji
mo`e da ispuwava ugovorne
obaveze. Krajem pro{le godine,
kada je usvajan Plan poslovawa,
nije bilo prepreka da tako ne
bude. Ali, kako je vreme prola-
zilo ispoqavao se niz problema
i menaxment sa zaposlenima se
utopio u sistem rada kakav nije
prihvatqiv sa stanovi{ta rada
koji treba da pove}a efikasnost
proizvodwe.

r`i{na ekonomija tra`i
neuporedivo vi{e zala-
gawa, rada i htewa svakog

pojedinca, u odnosu na vreme
devedesetih kada smo imali
ekonomiju  ~iji je rezultat od-
slikan u sada{wem stawu srpske
privrede. Te`wa ka tom ciqu
stavqa akcenat na menaxment
koji  mora da na|e model da svaki
zaposleni da {to ve}i maksimum
u ispuwavawu svojih obaveza. Svi
koji ne budu hteli ili umeli, ili
koji su prepreka takvom na~inu
rada, moraju se pomeriti u
stranu. Wima se mora poru~iti
da takvim radom ne mogu da grade
budu}nost u ovom preduze}u. 

Sve napred navedeno potpada u
sferu unutra{wih slabosti i
sigurno je da slede}a godina,
ukoliko budemo imali nove
ugovore, ne}e biti bez promena
koje }e rezultirati   samo ve}om
proizvodwom. Iskustvo nam ka`e
da se i na gre{kama mnogo toga
mo`e nau~iti. Bitna stvar u
sagledavawu op{teg stawa je i
~iwenica da ovakva vrsta proi-
zvodwe u finalu  ima proizvod
~iji  je plasman  direktno vezan
za politi~ke prilike u kojima se
nalazi na{a zemqa. Zavisno od
trenutne politi~ke pozicije
takav odnos onemogu}ava pla-
sman artikala na mnoga tr`i{ta
i sama proizvodwa u tim oko-
lnostima ne mo`e da se odvija,
bez pomo}i dr`ave kao ve}inskog
vlasnika. Izostanak pomo}i od
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strane dr`ave na po~etku
godine doprineo je  ka{wewu
u izvr{ewu plana, jer je to u
ve}oj meri ugrozilo finan-
sirawe resursa za proiz-
vodwu. 

osle razgovora sa
ministrima D.[utano-
vcem i M. Dinki}em,

dogovorena dinamika je po-
{tovana, ali su problemi na-
stali oko  rebalansa buxeta, u
drugoj polovini godine go-
tovo potpuno obustavili po-
vla~ewe kredita fabrike iz
Fonda za razvoj. Takve oko-
lnosti su dodatno ote`ale
poslovawe. Kriza bankarskog
sistema je prouzrokovala da,
i pored vra}awa bankarskih
kredita, nije dobijena sagla-
snost za podizawe novih kre-
dita, {to je rezultiralo
"kidawem" finansijskih to-
kova. I pored velikih napora
koje smo ulo`ili da sa ru-
kovodstvom {to pre obezbe-
dimo isplatu zarada, one su u
nekoliko navrata ispla}i-
vane sa danom zaka{wewa.
Sigurno je da }e Sindikalna
organizacija upotrebiti i
daqe sav svoj uticaj kako bi
se obezbedila blagovremena
isplata zarada, uz paralelno
pra}ewe unutra{wih prome-
na koje bi trebale da omogu}e
stabilniji priliv sredstava
za isplatu zarada.

Socijalni program kakav je
ovih dana sproveden u pre-
duze}ima u restrukturirawu -
model je da takav na~in
zbriwavawa zaposlenih koji
imaju jedan od uslova do 5
godina do penzije, treba pri-
meniti i u preduze}ima
Odbrambene industrije Srbi-
je. Na taj na~in samo u Zastava
oru`ju bi oko 500 zaposlenih
moglo da se opredeli za takav
vid otpremnine. Takvim
na~inom bi se oja~ao kapaci-
tet i stvorili uslovi za
zapo{qavawe mladih, ~ime
bi se zna~ajno podigao
proizvodni potencijal u ovim
preduze}ima.

Najava iz Ministarstva
odbrane da bi uskoro mogao
da se re{ava status dru{tve-
nog kapitala u preduze}ima
Odbrambene industrije -
signal je da }e po~eti dugo-
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P



Drugo, neophodno je poboq{ati
produktivnost uvo|ewem novih tehno-
logija. Trebalo bi i uskladiti enorm-
ne tro{kove energije koji vuku veliki
procenat tro{kova proizvodwe. Tako-
|e, moralo bi da se u|e u nove razvojne
projekte koji obezbe|uju boqu zaradu.

Izrada tehni~ko-ekonomske analize
svih poslova koji se sada rade
pokazala bi da li su oni ekonomski
opravdani ili ne. Male serije se ne
isplate, treba kroz velikoserijsku
proizvodwu do}i do profita.
Trenutno, produktivnost je slaba, novi
alati ko{taju, a zarada je neizvesna.

Ono {to bi potencijalno popravilo
situaciju - to je dugoro~no planirawe.
U toku jedne godine ne mo`e da se
zatvori ciklus izrade plana, nabavke
sirovina, proizvodwe, prodaje i
naplate. Zato je va`no da se izbegnu
kratkoro~ni krediti, a da se uzmu
krediti za investicije, ali za realne
izvozne projekte ( a ne za plate i za
socijalna davawa), i da se sa
otplatom kredita krene tek kada
po~ne naplata izvezenog gotovog
proizvoda. To zna~i da fabrika, u tom
slu~aju, ne}e biti kreditno
optere}ena. Taj kredit bi se pla}ao
iz realne zarade, novac bi se vra}ao,
kako bi se mogli finansirati i drugi
realni projekti. Od profita bi se
onda u preduze}u mogle ispla}ivati
plate i stimulacije zaposlenima. 
Fond za Odbrambenu industriju je

predvi|en Zakonom o odbrani i mi
smatramo da je on pogodan. Na{a
ideja je da taj Fond zaista treba da

funkcioni{e,ali samo za realne
projekte za koje je izvesno da }e da
za`ive. Nemogu}e je uzeti novac iz
Fonda bez ugovora, bez pokri}a, jer
bi onda preduze}e dovelo sebe u
nezgodan polo`aj da izvr{i
konverziju uzetog novca. Kada predu-
ze}e bude 100% dr`avni kapital,
onda mogu}nost konverzije ne}e vi{e
postojati. 

Vi imate dovoqno dobrih artikala,
ali sigurno je da morate da se
usmerite na jo{ neke artikle koji }e
imati svoju perspektivu. Treba
razmi{qati o topovima mawih
kalibra, o drugim modalitetima, o
tome {ta je to {to biste vi  mogli
realno da radite. To su sve projekti
koji su perspektivni, koji su ve}
ra|eni, i koji bi svakako bili
profitabilni. U budu}nosti, mora  se
prona}i proizvod koji je integrisan
od raznih komponenti, koji sadr`i i
ma{inske i elektronske elemente, jer
ovo je 21 vek. Na{e oru`je mora imati
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Nastavak sa strane 2... fabrici i da
dobije procenat od prodaje tog proizvoda
- neka ulo`i. Koliko znam, niko se do
sada nije pojavio sa `eqom da ulo`i u
neku proizvodwu, osim jedne belgijske
firme u PP U`ice u vezi jedne ma{ine za
polirawe ~aure metka. 

Rekli smo da su fabrike namenske
industrije stvar suvereniteta dr`ave i
mi to tako gledamo. Pro{li smo kroz
bolno vreme, raspad dr`ave, ratove i
sada je neophodno sve stabilizovati.
Stabilizaciju treba izvr{i kroz sistem,
postaviti dobru zakonsku regulativu,
postaviti strategiju razvoja koja se mora
uskladiti sa realnim stawem, sa resur-
sima, dobrom i povoqnom kreditnom
linijom.

Kakva je strategija kada je re~ o
ure|ewu OIS?

Ministarstvo odbrane, zajedno  sa
Ministarstvom ekonomije i regionalnog
razvoja je u obavezi da predlo`i Vladi
strategiju razvoja OIS.

S obzirom na to da su Vojsci Srbije,
zbog vi{ka zaposlenih, male mogu}nosti
da investira i tako o~uva kapacitete ovih
preduze}a, izvozni programi su nam
neophodni. Kada se re{i problem
vi{kova u Vojsci Srbije, tek }emo onda
mo}i da u|emo u nabavku novih osnovnih
sredstava koja su va{ proizvodni
program. Prvo smo po~eli sa pu{kom M21
zato {to smatramo da je to na{ brend i
da treba polako da vr{imo prena-
oru`avawe na{e Vojske. Me|utim, da bi
se o~uvali kapaciteti treba da se
postave uslovi za izvozne poslove.
Smatramo da sve fabrike koje su sada u
grupaciji OIS imaju dobru {ansu za
izvoz. To smo i pokazali tako {to
smo, uprkos te{kim vremenima kroz
koja smo pro{li, sklopili u jednoj
godini ugovore vredne oko pola
milijardi dolara. To je bio hrabar
korak, s obzirom na stawe u kome se
nalazi namenska industrija. 

Dosada{wa praksa u preduze}ima
uzimawa kratkoro~nih kredita koji
"pojedu" svu zaradu je lo{a i moramo
sebe dovesti u neku drugu poziciju da
isforsiramo izvoz i da na taj na~in
sa~uvamo kapacitete koji su nam
potrebni. 
Kakva je perspektiva preduze}a

Zastava oru`je s obzirom na
proizvodne programe koji se
realizuju i {ta bi trebalo
u~initi kako bi se prevazi{li
postoje}i problemi i unapredilo
poslovawe?

Mi dobro znamo kako funkcioni{u
fabrike Odbrambene industrije Srbije.
Va{e preduze}e optere}uje nesklad
resursa, proizvodnog programa, produk-
tivnosti rada i velikih tro{kova
proizvodwe. Imate previ{e tro{kova za
energiju, za plate, neuskla|ene obaveze
prema kreditima i nijedna trenutna
realna proizvodwa ne mo`e da dovede do
poslovawa sa pozitivnom nulom. 

[ta treba da se radi? Do}i }e na red
bolno pitawe restrukturirawa u smislu
prora~una potrebnih kapaciteta za real-
nu proizvodwu. Ono {to mo`e da bude po-
voqno jeste najavqena mogu}nost da svi
zaposleni koji imaju do 5 godina do pen-
zije iskoriste  socijalni program i da se
socijalno zbrinu. Svakako da je problem
{to stariji qudi pred penzijom rade, a
deca su u velikom broju nezaposlena.
Obaveza dr`ave je da spase zdravqe tim
qudima, a da zapo{qava mlade. 

mnogo boqi dizajn i boqa tehni~ka
re{ewa,kako bi pratili svetske
trendove . To moramo da radimo jer

na{ vojnik ne sme da bude
inferioran u odnosu na protivni~kog
vojnika. 

Kakva je uloga Sindikata kao
aktivnog partnera u svim procesi-
ma koji }e se u narednom periodu
odvijati u preduze}ima Odbram-
bene industrije Srbije?

Sindikat ima svoju ulogu u svakoj
firmi kao katalizator da se dobro
posluje. Ono {to nedostaje na{im
sindikatima u fabrikama jeste
pregovara~ka platforma sa uprav-
qa~kom strukturom. Mislim da bi
sindikat mogao da do`ivi svoju punu
afirmaciju kroz strategiju razvoja
Odbrambene industrije tako {to bi
se fokusirao na produktivnost, na
uslove rada, na podmla|ivawe kadra,
na nove tehnologije itd. Odnos
Uprave za odbrambene tehnologije i

moj li~no sa sindikatima je
sasvim korektan i smatram
da sindikat u svakoj fabrici
svojim pozitivnim delova-
wem mo`e doprineti da
rukovodstvo mora imati na
umu da se ne odlu~i da se
upusti u ne{to {to nije
dobro. 

Posle du`eg vremena je
formirana i registrovana
Komisija sindikata za
Odbrambenu industriju, ali
je neophodno da se svaki
predstavnik fabrike u toj
Komisiji fokusira na svoje
probleme, pa }e se onda
do}i zajedni~ki i do nekih
op{tih zakqu~aka koji mogu

doprineti re{avawu problema.
[ta biste poru~ili Oru`arima?
@elim da pozdravim Oru`are i da

im poru~im da budu strpqivi.
Zastava, odnosno Kragujevac je srce
radni~ke klase u Srbiji. Kao lider
radni~ke klase mora da se usmeri
pre svega na proizvodwu, da
zaposleni za to dobiju punu
satisfakciju, da ve}i i boqi rad
obezbedi i ve}a primawa. Su{tina
svega se svodi na proizvodwu i to
{to ve}u, {to boqu, sa novim
proizvodima. 

U prirodi ~oveka je da `ivi od
svog rada, a ne od milostiwe. 

Oru`arima se sme{i boqa
budu}nost. Nadam se da }e perspekti-
ve znati ume{no da iskoriste.

U ime Uprave za obrambene tehno-
logije i svoje li~no, svim oru`arima
`elim sre}nu i uspe{nu Novu
2009.godinu.

K. Jakovqevi}



poslovawa Zastava oru`ja za
2009. godinu bi}e mnogo
ambiciozniji. 

Zakonska regulativa

U slede}oj godini o~ekuje nas
razre{avawe brojnih pitawa
vezanih za primenu Zakona o
privatizaciji. Sva preduze}a
Odbrambene industrije u
strukturi kapitala imaju dru{-
tveni kapital. Na koji na~in }e
dr`ava re{iti dru{tveni
kapital vide}emo, ali realno je
o~ekivati da sva preduze}a
Odbrambene industrije, pa i
Zastava oru`je postanu  u
relativno kratkom periodu u
potpunosti dr`avne kompanije
ili kompanije sa 100% dr`avnim

kapitalom. 
Ovih dana, kao direktor Zastava

oru`ja, potpisao sam izjavu o
mirovawu duga prema Zavodu za
zdravstveno osigurawe. Zakonsko
re{ewe iz novembra 2008. godine
predvi|a da svi pravni subjekti
treba da krenu sa teku}im
izmirivawem obaveza po osnovu
obaveznog zdravstvenog osigurawa
zaposlenih u periodu od 2009.-
2011. godine. Ukoliko u naredne
tri godine budemo redovno
izmirivali te obaveze, mo`emo
o~ekivati da nam se svi dugovi sa
pripadaju}im kamatama, do kraja
ove godine, prakti~no oproste. Za
na{u fabriku, to je 14 miliona
dinara na mese~nom nivou, odnosno
18 % trenutne neto plate. Jasno se
ukazuje dodatno optere}ewe koje
}emo morati u saradwi sa
Sindikatom da re{imo, odnosno da
na|emo adekvatno re{ewe po
pitawu obezbe|ewa dodatnih
finansijskih sredstava.

Ono {to nas sigurno ~eka je
re{enost dr`ave da re{i deo
sveukupnih dugovawa fabrike po
pitawu neizmirenih obaveza za
poreze i doprinose. Trenutno u
strukturi na{ih dugovawa samo dug
za poreze i doprinose je blizu
50% duga. Ukoliko se taj deo duga
konvertuje u dr`avni ulog,
prakti~no }emo prepoloviti
sveukupno dugovawe. Krajem pro{le
godine fabrika je bila na nivou 4
milijarde duga, a po~etkom 2009.
godine taj dug bi trebalo da padne
na 1,5 milijardu dinara. 

Smawewe duga }e relaksirati
polo`aj fabrike, pre svega, prema
eksternim institucijama kao {to
su poslovne banke.  

Zastava oru`je ima krajwe
nepovoqnu strukturu zaposlenih,
odnosno odnos proizvodnih
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Pokazateqi poslovawa Zastava
oru`ja u 2008. godini su generalno
dobri. U toku je realizacija poslovnih
aktivnosti planiranih za decembar
teku}e godine. Poslovodsto o~ekuje da
}e realizacija u plasmanu na{ih
proizvoda biti ve}a za najmawe 60% u
odnosu na prethodnu, 2007. godinu. 

Ostvareni rezultati govore da na{a
fabrika nastavqa uzlaznom linijom u
poslovawu, ali to jo{ uvek nije
dovoqno za poslovawe, bez gubitka.
Me|utim, gubitak }e biti znatno mawi
u odnosu na prethodne godine. Taj
rezultat posebno treba ceniti, ako se
uzme u obzir ~iwenica da je prakti~no
prvih deset meseci ove godine
fabrika poslovala u uslovima niskog
kursa valuta, kako dolara, tako i eura.
Ovu godinu zavr{i}emo sa
realizacijom izvoza na nivou  92% od
ukupne realizacije.

Uticaj globalne ekonomke krize

Poreme}aj u poslovnim odnosima sa
ameri~kom kompanijom Remington
nastupio je kao posledica svetske
ekonomske krize. Realizovano je samo
30% planiranog plasmana za
ameri~kog partnera. Me|utim,
nastavqamo zapo~etu saradwu, preko
generalnog distributera kompanije
Remington, kompanije US Sporting Goods i
kompanije EEA (European American
Armory, Corp). Pregovori sa ameri~kim
kompanijama su u toku i o~ekujemo
kona~no potpisivawe ugovora na sajmu
Shot Show, u Americi u januaru 2009.
godine.

Usled svetske ekonomske krize
ulazimo u Plan za 2009. godinu sa
samo 43% ~vrstih ugovora i
poruxbina. To je mnogo te`a pozicija,
nego pri izradi plana za 2008. godinu,
kada smo u ovom vremenskom periodu
imali 75% plana pokrivenog
ugovorima.

I pored ote`avaju}ih okolnosti Plan

Rade Gromovi}, direktor fabrike Zastava oru`je ADRade Gromovi}, direktor fabrike Zastava oru`je AD

radnika i re`ije. Ono {to
o~ekujemo u prvom kvartalu 2009.
godine je socijalni program po
istim kriterijumima koji su
primeweni u Fabrici automo-
bila. To zna~i da zaposleni koji
imaju do 5 godina do sticawa
uslova za penziju, na dobrovoqnoj
osnovi, mogu da se prijave za
jednokratnu otpremninu koja
iznosi 3250 EUR. Nakon toga bi na
Birou primali   26,000RSD mese~-
no, do sticawa uslova za penziju.
Iz mese~nih otpremnina bi
izdvajali onoliko sredstava za
penzijsko osigurawe, koliko sami
procene da treba. Trenutno u tu
kategoriju u na{oj fabrici spada
oko 470 zaposlenih. 

Podr{ka dr`ave

Vlada Republike Srbije preko
Narodne banke Srbije, kao vid
garancije prema poslovnim
bankama obezbedi}e sredstva u
visini od 50 milijardi RSD, koja
}e se iskqu~ivo koristiti kao
povoqni kreditni aran`man
prema privredi. Naravno,
o~ekujemo da }emo lak{e re{avati
problem dobijawa kredita od
strane poslovnih banaka. 

Ono {to }e znatno ote`ati
poslovawe Zastave oru`je u
narednoj godini je ~iwenica da su
sredstva iz Fonda za razvoj
smawena za oko 15%. Mi }emo i
daqe konkurisati za ta sredstva,
ali je evidentno da }e se ona u
smawenom obimu plasirati
privredi. 

O~ekuje nas te{ka poslovna
godina u kojoj je realno o~ekivati
da }emo biti primorani
sistemskim putem da isplate
bruto zarada izmirujemo ba{ u
bruto iznosu. Kurs dolara,
odnosno eura, je ne{to boqi sada,
pri kraju godine, ali je realno
o~ekivati da }e zbog pove}awa
tro{kova poslovawa i na{ih
dobavqa~a, cene resursa biti
ve}e i da }e nam to pove}ati
tro{kove poslovawa.

Jedini na~in da prebrodimo
idu}u poslovnu godinu, koja }e
biti te{ka, je da maksimalno
iskoristimo sve unutra{we
potencijale, efikasnost svakog
zaposlenog.

Na{a uspe{nost u 2009. godini
zavisi}e iskqu~ivo od nas samih,
od anga`ovawa svakog zaposlenog.

Jasna Milanovi}

OOOO~~~~eeeekkkkiiiivvvvaaaawwwwaaaa    uuuu  ppppoooosssslllloooovvvvnnnnoooojjjj  2222000000009999....  ggggooooddddiiiinnnniiii  
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Kakav je trenutni polo`aj zaposlenih u Kragujevcu
i kakva su Va{a predvi|awa za 2009. godinu ?

Kada pogledamo druge gradove - Ni{, Kraqevo,
^a~ak, polo`aj zaposlenih u Kragujevcu je ne{to boqi.
Ali, kada se uporedimo sa Beogradom, mi smo u
lo{ijem polo`aju. Kada je re~ o 2009.godini nisam
optimista. [to se ti~e broja zaposlenih, mislim da
}e do}i do otpu{tawa jednog broja zaposlenih. Mnogi
lo{i poslodavci su i na samu najavu da }e do}i do
globalne ekonomske krize po~eli sa otpu{tawima.
Samo za posledwih mesec dana je otpu{teno oko pet
hiqada qudi u Srbiji.

O~ekuju nas velike finansijske te{ko}e u
2009.godini, ali se nadam da }emo prevazi}i i tu
krizu koja nam predstoji.
[ta sindikati mogu da u~ine kako bi za{titili
zaposlene ?
Ja bih krenuo od toga {ta su sindikati do sada

u~inili. Znamo da jedan od najja~ih sindikalnih
pokreta postoji u Kragujevcu, {to se ti~e kvaliteta
qudi i dobre voqe i `eqe da u~ine ne{to u borbi za
boqi standard zaposlenih i opstanak radnika koji
`ive i rade na prostoru Kragujevca. Ovde je centrala
u kojoj su ujediweni mnogi sindikalci, bez obzira na
to kojim centralama na nivou Republike pripadaju.

Me|utim, imamo problem {to se ti~e sindikalnog
organizovawa. Centrale su se otu|ile od baze, tako
da najve}i teret i najve}e probleme trpe pred-
stavnici osnovnih organizacija koji su u neposrednom
kontaktu sa radnicima.Sindikati u 2009.godini treba
da naprave minimum saradwe, mo`da ~ak i konfe-
derativni sistem i da se bore zajedni~kim snagama.
Jedinstvo je naro~ito va`no kada je u pitawu primena
pro{irenog dejstva Op{teg kolektivnog ugovora. Sve
je potpisano, ali se primena odla`e dok ne pro|e
kriza, koja mo`e potrajati i posle 2009. godine.
Da li mo`emo o~ekivati da dr`ava interveni{e
kada je u pitawu primena pro{irenog dejstva
Op{teg kolektivnog ugovora ?

Dr`ava je mnogo toga mogla da u~ini i ranije, da
vodi ra~una o radni{tvu. Osnovni problem je u tome
{to se posle promena 5.oktobra samo mali deo
donacija koje su dolazile investirao u pokretawe
industrije. Sasvim bi druga~iji status sada imali,
bilo bi mawe problema za radni{tvo kada bi imali
boqu proizvodwu, vi{i stepen automatizacije i ve}e
zarade. Ne bismo 2009.godinu ~ekali sa toliko zebwe
kao sada. Mislim da dr`ava u tom delu nije pokazala
dovoqno sluha za goru}e probleme obi~nog ~oveka. 
Ho}e li, po Va{em mi{qewu, do}i do udru`iva-
wa sindikata radi lak{eg ostvarivawa ciqeva ?

Mislim da ho}e. Svaka centrala, ili ~ak na novou
regiona se mogu udru`ivati sindikati, da naprave
konfederativni sistem saradwe. Mora se usposta-
viti jedinstvo. Ukoliko parcijalne proteste prave

Dragutin Stanojlovi} - BAJA Dragutin Stanojlovi} - BAJA 

Neophodno je jedinstvo sindikataNeophodno je jedinstvo sindikata
sindikati koji su neposredno vezani za proizvodwu,
sindikati prosvete, zdravstva - to ne}e uspeti. Bez
strategije, bez saradwe, koordinacije, bitka je
unapred izgubqena. Sindikalci za protivnika imaju
mnogo ja~i i uigraniji tim.
Kakav je polo`aj zaposlenih u privatnim, odnosno
privatizovanim preduze}ima, u kojima skoro da i
ne postoji sindikalno organizovawe ?

Ve}i deo izvr{enih privatizacija su bile {tetne
privatizacije. I sada, tako|e, partneri u socijalno-
ekonomskom savetu, kako na lokalnom, tako i na
republi~kom nivou, ne pokazuju dovoqno ni interesa,
ni voqe da pregovaraju i razgovaraju sa sindikatima.
Mislim da Unija poslodavaca ne dozvoqava
sindikalno organizovawe, sem odre|enih izuzetaka
koji su prepoznali da je dobro ukoliko u firmi
postoji dobro organizovan sindikat. Dobro
organizovan sindikat je jak, edukovan, onaj koji zna
kada je vreme da se ide u proteste i {ta }e time
dobiti a {ta izgubiti. Mislim da na{i qudi u
Kragujevcu znaju da se na proteste ide samo kada
"dogori do nokata". Po nekim mojim ose}awima, vreme
protesta tek dolazi.
[ta mislite o "dobrovoqnom odlasku" kao
modelu za re{avawe vi{ka zaposlenih ?

Otpremnine koje radnici dobijaju ne mogu da
obezbede egzistenciju, ne mogu da omogu}e da oni
zapo~nu neki privatni posao. Danas nije mogu}e
po~eti iz po~etka sa samo 10.000 evra, sem u
slu~ajevima kada se radnik uporedo sa radom u firmi
bavio nekim drugim poslom.   

Tako|e, pre samog izja{wavawa radnika za
dobrovoqni odlazak iz preduze}a uvek su i{le neke
mere - kasnila je plata, nedostaje rapromaterijal, i
sve to u podsvesti usmerava ~oveka da pomisli da ve}
sutra mo`e biti jo{ gore. Neko ko kontroli{e kada }e
biti zarada, da li }e subvencije sti}i na vreme, mo`e
indirektno da uti~e na odluku radnika da uzme
otpremninu. po mom mi{qewu, radnici treba uvek da
se bore za li~ni opstanak, kao i za opstanak fabrike.
Uloga sindikata u opstanku preduze}a i o~uvawu
radnih mesta - nekad i sada ? 

Uloga sindikata, i nekada i sada, trebala bi da bude
ista. Na{ Sindikat je preduzimao sve neophodne
akcije kako bi se spasila fabrika. Uspeli smo u tome,
fabrika je opstala. Jo{ je 1998. godine postojala
namera da u Vojnoj fabrici ostane od 800 do 1.200
zaposlenih. Sindikat je pokazivao, s vremena na
vreme, svoju snagu i spre~avao da se dogodi da
fabrika ode u ste~aj, da se zatvori. 
Ko danas vi{e brine o interesima zaposlenih -
poslovodstvo ili sindikati ?

Jednu bitnu kariku ste presko~ili. Na prvom mestu,
o ovakvoj fabrici treba da vodi ra~una dr`ava, Vlada
republike Srbije. Na drugom mestu je poslovodstvo, a
na tre}em sindikat. Ali, sve izgleda druga~ije.
Najvi{e se problemima bavio Sindikat, i bavi}e se
i daqe. I, zato radnici biraju svoje lidere, svoje
vo|e, ~lanove Odbora, predsednika, zamenika..
Mislim da do sada nisu imali problema, i da ih ne}e
imati, {to se ti~e izbora. Ali, mogli bi da imaju
problema ukoliko se kod wih ne podigne stepen
jedinstva, solidarnost i ne shvate da su sve sudbine,
svakog pojedinca, u sopstvenim rukama, a da su
udru`eni ja~i i da samo tako mogu da opstanu i
sa~uvaju i sebe i svoje porodice, kao i fabriku.  
Verujem da }e ova fabrika opstati, verujem
qudima koji sada vode Sindikat. U slu~aju da
se dogodi ne{to {to bi nagovestilo da }e
do}i do zatvarawa fabrike, u odbrani ne bi
trebao da u~estvuje samo Sindikat Namenske,
ve} svi Kragujev~ani, jer je na{a fabrika
napravila grad Kragujevac.
Radnicima Zastava oru`je `elim sre}ne
Novogodi{we i Bo`i}ne praznike.

Savetnik gradona~elnika Kragujevca za saradwu sa sindikatimaSavetnik gradona~elnika Kragujevca za saradwu sa sindikatima
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Od ukupno 2595 zaposlenih u preduze}u Zastava
oru`je 921 ~ine `ene, dok je ostatak od 1674 radnika
mu{kog pola.

Mnogi ne znaju stvarnu strukturu zaposlenih u na{em preduze}u. Mnogo se pri~a o starosnoj
strukturi zaposlenih, kvalifikacionoj strukturi, broju radnika u direktnom radu, ukupnom broju
radnika, itd. Pri~a se o odnosu broja zaposlenih u slu`bama i u proizvodwi. Na narednim dijagramima,
vi{e u slici nego re~ima, poku{ali smo da Vam u~inimo pristupa~nijim ovu tematiku.

Qudski resursi u preduze}u Zastava oru`je

Na ovom dijagramu je prikazan procentualni odnos
izme|u zaposlenih u na{oj organizaciji. 56% ~ine
zaposleni u direktnom radu, 20% su zaposleni u
poslovima podr{ke dok je na poslovima obrade
informacija anga`ovano 24% od ukupnog broja.

Na ovom dijagramu je prikazana starosna struktura
zaposlenih u preduze}u.

Kvalifikaciona struktura zaposlenih u
Zastava oru`ju. Uo~qivo je da je najve}i broj
zaposlenih sa KR i SSS stru~nom spremom.

Struktura radnika zaposlenih u proizvodwi (6.0 -
rad na normiranim poslovima i 6.1 - rad u
proizvodwi po vremenu).

Pregled koeficijenata pre i posle izmene
sistematizacije radnih mesta od januara 2006 godine. 

Dragan Stamenovi} - Frca.
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Naslovi i ~lanci u vezi na{e fabrike iNaslovi i ~lanci u vezi na{e fabrike i
aktivnosti Sindikata, oktobar-decembar 2008aktivnosti Sindikata, oktobar-decembar 2008

Bez obzira na geografsku udaqenost, proizvodni
pogon  Zastava oru`je koji je lociran u Novom
Pazaru predstavqa va`an deo na{eg preduze}a.
Tako|e, zaposleni, wih 78, dele sudbinu svojih
kolega u Kragujevcu.  Proizvodwa se obavqa u hali,
na ma{inama prose~ne starosti kao {to su ma{ine
u Kragujevcu, nove ve} godinama nisu nabavqane.
Nedostaju i neophodni alati, do kojih se te{ko
dolazi. Ipak, uprkos svemu, radnici u Pazaru
ispuwavaju sve svoje radne obaveze u planiranim
rokovima.           

Pogon preduze}a Zastava oru`je
u Novom Pazaru
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KURS RRA^UNARA UU OORGANIZACIJI SSINDIKATA

ANKETA

Vladan Vu~kovi}, 74985/
4501. Kurs informatike kako
ni`i tako i vi{i, izvanredan
je potez od strane na{eg
Sindikata. Ja u ovom po~etnom
}u nau~iti ne{to {to }e mi
koristiti kako na poslu, tako i
privatno u `ivotu. Neke kolege
nalaze izgovor u mawku
vremena za ovo, a mislim da se
dva puta nedeqno mo`e
odvojiti sat i po, ako `elimo
da budemo pismeniji i `elimo
ta~nu i brzu informaciju. To
samo ova oblast mo`e pru`iti.

Boban Milenkovi},
106688/3101. Veoma sam
zadovoqan programom koji je
sproveo Sindikat i saradwi
sa {vedskim Geteborgom.
Meni kao mladom ~oveku ovo
}e biti od velike koristi za
budu}nost. Imam ra~unar
ku}i i znam da radim na
wemu, ali tek sada vidim da
je moje znawe bilo
nedovoqno za neki ozbi-
qniji rad. Nau~io sam oko
30% novih stvari. Ako bude
uslova upisa}u i vi{i kurs.

Stojanovi} Sini{a, 45563/
1303. Ja nemam re~i da opi{em
koliko je dobar ovaj potez od
strane na{eg Sindikata. Moji
utisci prevazilaze o~ekivano
u najpozitivnijem smislu.
Znawe koje sti~emo i na~in
kako se predavawe izvodi ne
bismo stekli nigde. Sindikatu,
qudima koji nas u~e i

[ve|anima sve ~estitke uz `equ da se ovaj program i
daqe nastavi, jer je informatika potrebna svima.

Slobodan Prokovi}, 52639/
6190. Prostorija u kojoj se
odvija obuka iz informatike
je pun pogodak od strane
Sindikata, jer svaki
ozbiqan Sindikat mora
imati odredi{te van svoje
firme. Bilo je i onih koji su
osporavali otkup prostorija,
ali se brzo pokazalo da je
ona u slu`bi nas radnika.

Danas ovo, sutra neka profitabilna delatnost koja }e
opet biti svima od koristi. Sindikat u saradwi sa
Geteborgom je napravio pravu stvar ovim kursom.

Adriana Jokovi}, 72151/
5014. Poha|am vi{i kurs
informatike i veoma sam
zadovoqna, kako uslovima
gde se odvija, tako i
predava~ima koji su iz na{e
fabrike i prenose nam
znawe veoma profesionalno.
@ao mi je {to pro{le godine
na{a deca nisu mogla
poha|ati ovaj kurs, a sada
~ujem da krenuo upis i za
wih, {to je za svaku pohvalu.
Moje dete poznaje rad na
ra~unarau, ali mi je ciq da
se i stru~no osposobi za to.

Ratko Nixovi}, 38426/
1307. Ja mislim da je ovo
dobar potez Sindikata zbog
dou~avawa onih koji su ve}
poha|ali ni`i kurs i
edukacije onih koji }e i}i na
neki vi{i kurs. Mislim da
je potreban ve}i odziv mojih
kolega, jer je znawe iz ove
oblasti svima potrebno.
Uslovi su nam na evropskom
nivou. [ta bi od svega bilo
da nema ove prostorije,
verovatno ni{ta.

Jankovi} Dragana, 104105/
0490. Ovo je izvanredno.
Sve pohvale svima koji su
omogu}ili poha|awe ovog
kursa. Pro{le godine sam
zavr{ila ni`i, a sada
poha|am vi{i kurs
informatike koji daje dosta
mogu}nosti u poslu, a nama
u "Ekonomici" je to
neophodno. Zadovoqna sam

na~inom kako nam se prenosi znawe. Trude se,
obja{wavaju svakom ponaosob, ako je to potrebno. Treba
da {to vi{e radnika pro|e ove kurseve.

Aleksandar Dugi}, 59922/
9190. U Sindikalnoj pro-
storiji imamo uslove za
jedan normalan rad.
Nastava je na zavidnom
nivou, ali mislim da je
svim polaznicima potre-
ban ra~unar i ku}i da bi
edukacija bila {to kvali-
tetnija. Sve pohvale Si-
ndikatu za ovaj potez, jer
}e mnogima biti od

koristi, kako na radnom, tako i na li~nom planu.

Vesna Milenovi}, 68382/
6392. Sindikalna prostorija
koja je locirana van kruga
fabrike, dobro je do{la
nama zaposlenima. Dobro je
opremqena i svaki polaznik
ima svoj ra~unar. U
predavawu nema onog
pritiska koji smo svi
pro{li u redovnom

{kolovawu. Nekako kroz igru dolazimo lako do znawa.
U mojoj grupi su svi sa visokom spremom i samouki u
radu na ra~unaru, ali nam je bilo potrebno ovo
stru~no dosavr{avawe, zbog posla kojim se bavimo.

Milica Babi} , 74584/4309.
Ja sam odu{evqena. Na
po~etku mi se u~inilo da je
te{ko, ali je sve lak{e i
lak{e, a i razumqivije je
zahvaquju}i jako po`rtvovanim
predava~ima koji nam predaju informatiku. U toku ~asa

prilaze svima nama i poka`u jednu radwu onoliko puta koliko je to neophodno da svako od nas razume.
Qudi van ove fabrike za ovakav na~in obrazovawa puno pla}aju, a nama je to omogu}eno besplatno.

Verica Sovrli}, 87147/
0590. Pro{le godine sam
zavr{ila ni`i, a sada
poha|am i vi{i kurs iz
informatike. Mislim da
su polaznici, a i preda-
va~i veoma zadovoqni i
da je kurs u potpunosti
uspeo. Ulazimo u period
kompjuterizacije, pa je
znawe svima potrebno ili
kao sredstvo za rad ili
neke druge mogu}nosti.
Potrebno je da svi budemo
informisani, a to je
najlak{e i najbr`e putem
Interneta.

Vladimir Risti}, 70058/
6294. Ulazimo u svet
informatike i ova oblast
}e sve vi{e trebati svima.
Ona pru`a razne mogu}nosti
kao {to su pla}awe ra~una
trgovinama, kao {to se to
radi i u svetu, gde se
kvalitet meri edukacijom
jednog ~oveka. Ovo je dobar
po~etak sa {ve|anima i
o~ekujem razvitak saradwe
i na vi{em nivou. Sve je
ovo u korist radnika, a
samim tim i fabrike.
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sveta. Ministarstvo odbrane gaji partnerski odnos sa
namenskom industrijom. Ove godine smo uveli u svoje
naoru`awe i najnoviju pu{ku M21, krenuli smo u
opremawe na{e Vojske i to je na{ projekat za
budu}nost. To je pu{ka u Nato standardu 5,56mm koji je
op{te prihva}en i smatramo da ona zaista zavre|uje
da bude u na{em naoru`awu. 
Re{ewa za postoje}e probleme ne mogu se tra`iti

van preduze}a, ve} moraju da se i ovde "zasuku rukavi"
i da se urade neki nepopularni rezovi, jer je na~in na
koji }e fabrika biti stalno "na infuziji" jako lo{.
Preduze}e Zastava oru`je ima odli~nu perspektivu,
ali samo ukoliko se reorganizuje i bude u dovoqnoj
meri proizvodno", izjavio je ministar [utanovac.

29. oktobar 2008. godine, Kragujevac
^lanovima Sindikalnih organizacija Zastava oru`je

i Zastava automobili uru~eni su sertifikati o
uspe{no zavr{enoj obuci iz informatike i engleskog
jezika, koja je organizovana uz podr{ku sindikata
Metal 36 iz Geteborga. Sve~anosti dodele
sertifikata prisustvovao je i ambasador Kraqevine
[vedske Krister Bringeus koji je tom prilikom
podr`ao zajedni~ke projekte sindikata dveju zemaqa i
istakao va`nost obrazovawa zaposlenih kao deo
procesa modernizacije dru{tva koje je na putu da
pristupi ~lanstvu u Evropskoj uniji.

Ambasador Bringeus naglasio je zna~aj dru{tvene
uloge Sindikata, naro~ito u vremenima kada
industriji zemqe predstoji neki te`i period
promena:"Za nas u [vedskoj Sindikat je ne{to {to je
osnova i {to je jako bitno. Kada ka`em Sindikat, onda
mislim na jedan Sindikat koji je jak, konstruktivan i
koji je u stawu da vodi dijalog. Saradwa izme|u
poslodavaca i sindikata osnova je {vedskog uspe{nog
modela. Ta saradwa je najvi{e doprinela da se
[vedska uzdigne na nivo na kome se sada nalazi. Oko
95% zaposlenih je u~laweno u sindikat i to treba da
bude i va{ put za uspeh", istakao je, za list Oru`ari,
ambasador Kraqevine [vedske Krister Bringeus.

RAPORT
21. oktobar 2008. godine, Beograd
Predstavnici Sindikalne organizacije Zastava oru`je

sastali su se sa Milanom Josipovi}em, pomo}nikom
ministra ekonomije i regionalnog razvoja. Tom
prilikom razmatrani su problemi u ekonomskom
poslovawu preduze}a Zastava oru`je i tra`eni su
mogu}i pravci za wihovo re{avawe.

24. - 26. oktobar 2008. godine, Kragujevac

Na 35. takmi~ewu metalaca Srbije koje je odr`ano u
Zastava kamionima zaposleni iz preduze}a Zastava
oru`je ostvarili su zapa`ene rezultate, ~ime su
potvrdili da su u samom vrhu u konkurenciji najboqih
zanatlija Srbije. Pored ostalih takmi~ara, dobre
rezultate, ~etvrto mesto, ostvarili su Branislav
Carevi} u kategoriji "gasno zavarivawe", kao i Davor
Aleksi}, najmla|i takmi~ar iz Zastava oru`ja, u
kategoriji "mag zavarivawe".

27. oktobar 2008. godine, Kragujevac
U preduze}u Zastava oru`je, u zgradi muzeja Stara
livnica, sve~anom  Akademijom obele`eno je 155 godina
postojawa i rada na{e fabrike. Sve~anosti su
prisustvovali predstavnici Vlade Srbije, ministar
odbrane Dragan [utanovac, predstavnici General{taba
Vojske Srbije, Ministarstva unutra{wih poslova,
predstavnici ambasada, lokalne samouprave, kao i
brojni poslovni partneri iz zemqe i inostranstva. 

Ministar odbrane Dragan [utanovac izrazio je svoje
uverewe da preduze}e Zastava oru`je ide polako ka
svom usponu i da rezultati postignuti u 2008. godini
mogu da budu jo{ ve}i i boqi. "Danas je veliki dan za
Kragujevac, veliki dan za istoriju oru`ara u Srbiji -
155 godina postojawa ove fabrike pokazuje da Srbija
ima tradiciju koja zadovoqava na{e i me|unarodne
standarde i kriterijume. Proizvodi koji su se
vremenom mewali danas su najkvalitetniji u svetu i
na{e pu{ke se kupuju na svim kontinentima {irom



07. - 09. novembar 2008. godine
U ciqu edukacije sindikalnih

aktivistkiwa Samostalni sindikat
metalaca Srbije organizovao je
predavawa ~ija je tema bila rodna
ravnopravnost, kao i mehanizmi
za{tite od mobinga, pojave koja je
sve prisutnija u preduze}ima u
Srbiji.

07. novembar 2008. godine, Beograd
Odr`an sastanak predsednika sindikata preduze}a

Odbrambene inustrije Srbije na kome je podr`ana

inicijitiva Uprave za odbrambene tehnologije
Ministarstva odbrane da se do kraja 2008. godine
re{i pitawe statusa dru{tvenog kapitala u
preduze}ima Odbrambene industrije Srbije.
Predsednici sindikata predlo`ili su model po kome
bi se dru{tveni kapital pretvorio u dr`avni, a da se
za tu vrednost kapitala obezbede investicije kojima
bi se pokrila vrednost kapitala koji se konvertuje iz
dru{tvenog u dr`avni. Ina~e, preduze}e Zastava
oru`je u svojoj strukturi trenutno poseduje oko 25%
dru{tvenog kapitala.

12. novembar 2008. godine, Kragujevac
Na poziv Sindikalne organizacije Zastava

oru`je gradona~elnik Kragujevca Veroqub Stevanovi},
sa saradnicima, posetio je Sindikat i sa ~lanovima
Odbora Sindikalne organizacije i predstavnicima
poslovodstva preduze}a razgovarao o na~inima za
re{avawe te{ko}a koje se postavqaju kao prepreka za
normalno funkcionisawe fabrike. Na sastanku je
dogovoreno da se preduznu sve potrebne aktivnosti
kako bi se stvorili uslovi da preduze}e Zastava
oru`je prevazi|e okolnosti koje ote`avaju stabilnost
u poslovawu.
18. novembar 2008. godine, Beograd

Upravni odbor preduze}a Zastava oru`je za
direktora preduze}a, sa mandatom od ~etiri godine,
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izabrao je Radeta Gromovi}a, dosada{weg vr{ioca
du`nosti direktora.
27., 28. i 29. novembar 2008. godine

Predstavnici Sindikalne organizacije Zastava
oru`je prisustvovali su obuci iz oblasti bezbednosti
i za{tite na radu zaposlenih, koju je u saradwi sa
sindikatom iz [vajcarske organizovao Samostalni
sindikat metalaca Srbije. Plan obuke obuhvatio je
elemente koji su zna~ajni sa stanovi{ta za{tite
zdravqa zaposlenih, u skladu sa Zakonom o
bezbednosti i zdravqu na radu. 
28. novembar 2008. godine, Kragujevac

Na sednici Skup{tine Sindikalne organizacije raz-
matrana je aktuelna situacija u fabrici, kao i na~ini
za re{avawe prepreka u ostvarivawu pozitivnih
rezultata poslovawa. Zakqu~eno je da }e se preduzeti
sve mere koje treba da doprinesu stabilnosti u
poslovawu fabrike i ostvarivawu boqih rezultata.
11. decembar 2008. godine, Novi Pazar

^lanovi Odbora Sindikalne organizacije posetili
su proizvodni pogon preduze}a Zastava Oru`je u Novom
Pazaru i sa zaposlenima i rukovodstvom razgovarali o
aktuelnom polo`aju preduze}a kao i planovima za
naredni period.

^LANSTVU



ima u sebi ovaj virus.
Postoje mawe i vi{e
opasni tipovi ovog
virusa, a on se prenosi
iskqu~ivo seksualnim
putem. 

Na svetskom tr`i{tu
2006. godine pojavila
se vakcina protiv ovog
virusa i mo`e se
kupiti po apotekama i
kod nas. Me|utim ona
se ne savetuje `enama
koje su seksualno
aktivne, ve} osobama
koje nikada nisu imale
seksualne odnose tj.
devoj~icama oko 12-13
g. starosti. Osobe koje
nikada nisu imale
seksualne odnose
nemaju {anse da obole od ovog virusa. 

Osim HPV-a uzro~nici raka GM mogu biti razli~iti,
kao {to su razne hroni~ne infekcije i mnogi drugi
faktori.

^e{}e obolevaju `ene koje imaju vi{e partnera,
zatim su osobe koje su sklone alkoholu, pu{a~i i
fizi~ki neaktivne osobe. One imaju ve}i rizik da
dobiju ovaj virus, a samim tim i karcinom GM. U
zavisnosti od samog nalaza, le~ewe mo`e biti
lokalnog karaktera uz odre|enu terapiju. Ako postoji
udru`ena bakterijska infekcija, mo`e do}i do
operacije u zavisnosti od zavisnosti od nalaza
dobijenog biopsijom. 

Operativni zahvat se radi tako {to se skine tkivo
grli}a u obliku kupe ili konusa i zato se ovaj zahvat
naziva konizacija. Ovo je jedna od najjednostavnijih
metoda operacije. Ukoliko je promena uznapredovala
radi se i te`a operacija uz otklawawe cele materice.

Imamo pacijentkiwe koje su u `ivotnom dobu koje se
zove menopauza. Wihovo stawe ume da bude veoma
te{ko. Mi ovde imamo veliko razumevawe za wih.
De{ava se da budu jako nezadovoqne i nervozne, zbog
ekonomske krize, lo{im uslovima na radnom mestu,
`ale se i na hladne hale. Zatim po~iwe sve da im
smeta, kao {to su kolege sa posla, uku}ani itd. Javqa
se opasnost po celokupno zdravqe, jer je oslabqena
funkcija jajnika, nerade savr{eno kao ranije, pa su tu
i neredovna krvarewa. Sve ovo mo`e da ugrozi
zdravqe `ene kako na psihi~koj, tako i na fizi~koj
osnovi.

Veoma bitno za `enu je da, dok ne pro|e godinu dana
da nije imala menstrualni ciklus, a nije sigurna da li
mo`e ostati u drugom stawu, treba da vodi ra~una o
kontracepciji. Tako|e svako krvarewe du`e od 7 dana
zahteva javqawe ginekologu. Opasna je i gojaznost u
menopauzi {to dodatno komplikuje zdravstveno stawe,
jer mo`e do}i do povi{ewa masno}e i {e}era u krvi.
Po{to organizam hvata neku novu ravnote`u za
starost, savetuje se kako mu{karcima, tako i `enama
pe{a~ewe od 7km dnevno, naro~ito posle 40-te godine.
Treba iskqu~iti ve~eru posle 20~asova i okrenuti se
{to zdravijem `ivotu.

[to se ti~e sredstava za li~nu higijenu, problem je
{to imaju odre|enu komponentu koja mo`e izazvati
alergiju, tako da u koliko `ena ima tegobe, treba da
promeni sredstvo koje koristi. Svetska statistika
pokazuje da dolazi do sve ve}eg broja alergija na
odre|ene komponente.

Poru~ujem svim `enama da jednom godi{we do|u na
ginekolo{ki pregled i da se
prilikom dolaska prisete kada su
posledwi put imali menstrualni
ciklus. U koliko su radile analize
krvi i mokra}e pred neposredan
dolazak kod ginekologa, da ga
obavezno i ponesu sa sobom radi
lak{eg i br`eg dijagnostikovawa
eventualnog problema.

Du{ica Radulovi}

Nalazimo se u Zastavinoj ambulanti u poseti
ginekolo{koj ordinaciji dr Jovana Petrovi}a spec.
ginekologije i aku{erstva. Ovde saznajemo sve {to treba
da zna svaka `ena. Pored toga prenosimo vam i neke
novitete iz ove oblasti.

Re~ dajemo dr Jovanu Petrovi}u:
U zavodu za zdravstvenu za{titu radnika Zastave

postoji ginekolo{ki kabinet u kome radimo nas troje
spec. ginekologije i aku{erstva. Ono ~ime se mi bavimo
je primarna za{tita `ene. Po novom zakonu o
zdravstvenoj za{titi, svaka `ena ima pravo da izabere
svog ginekologa i da se kod wega kontroli{e. Ranije smo
primali samo `ene iz Zastave i drugih firmi, a sada
ovde mogu do}i `ene iz regiona [umadije, odnosno
grada, {to se i de{ava. To su uglavnom u~enice i
studentkiwe koje su na {kolovawu u Kragujevcu. Sve
pacijentkiwe ovde mogu regulisati zdravstvene tegobe i
da se le~e. Sve lak{e bolesti le~imo ambulantno, a
ozbiqnije bolesti koje dijagnostikujemo, ako se uka`e
potreba za tim, odavde upu}ujemo u bolnicu.

Svaka `ena treba bar jednom godi{we da se javi
ginekologu i prekontroli{e se, zato {to postoje bolesti
koje mogu biti jako duge u organizmu, a da `ena ne oseti
nikakve simptome koji bi je oterali ginekologu. Takve
bolesti mogu biti veoma opasne, a mogu se
dijagnostikovati na samom po~etku, a time pomo}i `eni
da ne oboli od raka grli}a materice (GM).

Problem `ena u Srbiji je {to idu na kontrole u
proseku na nekoliko godina. Na{ prevashodni rad se
zasniva na pregledu i sistematskom ginekolo{kom
pregledu. U oviru sistematskog pregleda i uzimamo test
na Papanikolau, a taj bris je dobio ime po gr~om
ginekologu koji ga je otkrio. Ciq ovakvog pregleda je da
se uzmu }elije sa GM i da se  oboje posebnim tehni~kim
bojama i vide }elije koje su se preobrazile u maligne i
tako do|e do pravovremene pomo}i. Osim ovog brisa
postoji i jedan aparat koji je izmislio austrijski
ginekolog Hiselman 1923. godine taj aparat uve}ava
povr{inu grli}a i vide se neke promene koje su sumwive
na malignitet, On nam omogu}ava da u ranoj fazi
dijagnostikujemo promene na grli}u koje trba le~iti
operativno. Problem je {to u Srbiji dve `ene u proseku
umiru od bolesti raka GM. U svetu se to ne de{ava, zato
{to je ginekolo{ka slu`ba dobro organizovana i `ene su
motivisane da dolaze na redovne kontrole. Pored
navedene opreme imamo i ultrazvu~ni aparat i u
zavisnosti od indicija vr{imo odre|ene preglede.

Ono {to svaka `ena treba da zna je i to da svoje grudi
treba sama da pregleda bar jednom mese~no. @ene koje
imaju ciklus to bi trebalo da rade na kraju mese~nog
krvarewa i dok su nasapuwane u kupatilu da prstima
opipaju svoje grudi. Tako }e pre uo~iti odre|ene
promene, ako ih ima, nego kada su prsti suvi. Mnoge
promene su bezopasne, ali prime}ujemo da `ene kada ih
uo~e ne dolaze odmah kod lekara i uglavnom pro|e puno
vremena, dok ne do|u kod nas. To mo`e da povu~e i
odre|ene posledice.

Da se vratimo obolewu GM. Postoji
mnogo teorija i istra`ivawa ra|enih u
vezi toga. Jedan od ~estih faktora
koji doprinose nastanku ove bolesti
je Humani papilom virus (HPV). Test
na wega je ra|en na VMA, a od pre 20-
tak dana i ovde u na{oj ambulanti.
Uzete briseve {aqemo u bolnicu

na{oj koleginici koja je virusolog i
dobijamo rezultate da li odre|ena `ena
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PREVENTIVA U

GINEKOLOGIJI

Test humani papilom virus do skora

ra|en na VMA, a sada i kod nas.

dr Jovan Petrovi}
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Od na{ih mnogobrojnih aktivnosti u  mesecu decembru
izdvajamo  obilazak na{ih bolesnih ~lanova. Na{i
aktivisti u toku  ove nedeqe obi}i }e 50 na{ih
obolelih radnika i da im uru~e higijenske i
prehrambene pakete. 

Povodom Novogodi{wih praznika  24.12.2008.g.
do~eka}emo  pedesetak na{ih najstarijih penzionera  i na
prigodnom prijemu sa na{im aktivistima evocirati
uspomene iz wihovog dugogodi{weg radnog i `ivotnog

iskustva.
Svakako jedna od najlep{ih

aktivnosti  je podela Novogodi{-
wih paketi}a za  decu na{ih
radnika koja su ro|ena u teku}oj
godini. Ove godine dru`i}emo se
sa 11-toro devoj~ica  i 15-toro
de~aka, ukupno 26 beba. Na na{u
sre}u wihov broj je iz godine u godinu
sve ve}i.

Na  {estoj  redovnoj   akciji  Dobrovoqnog davawa krvi
u ovoj godini  koja je odr`ana 18.12.2008.g.  u krugu
na{e fabrike prikupqeno je   60   jedinica krvi  i
podeqeno isto toliko higijenskih paketa .

Do kraja godine  treba da podelimo  majice sa na{im
znakom  na{im ~lanovima- dobrvoqnim davaocima krvi
koji su krv dali preko 10 puta, a zbog bolesti nisu to
mogli da u~ine na akcijama u zadwih godinu dana kada
smo svim davaocima poklawali majice. 

Bili smo gosti na{ih saradnika  u  fabrici za
proizvodwu guma  " Tigar"  iz Pirota ,a u~estvova}emo
na akcijama DDK  koje organizuju  "Sloboda " iz ^a~ka i
"Galenika"  iz Zemuna. 

Koristimo ovu priliku da svim na{im ~lanovima,
davaocima ,aktivistima ,svim na{im saradnicima  i
prijateqima  kao i svim qudima koji u srcu nose
humanost, ~estitamo nastupaju}e  Novogodi{we i
Bo`i}ne praznike i da im po`elimo dug `ivot ,dobro
zdravqe i li~nu sre}u.

Milanka Pavlovi}
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Nijedan problem ne mo`e da se re{i

zamrzavawem!             

Vinston ^er~il, dr`avnik
Kada god vidite uspe{an biznis, znajte da je

nekada doneta hrabra odluka! 
Peter Druker,"guru" menaxmenta

Ne gledam na iskustvo niti na sposobnosti,
interesuje me samo entuzijazam i nivo energije!

Edgar Trener, biznismen

Najve}a gre{ka koju mo`ete da napravite u `ivotu
je da se stalno pla{ite da }ete pogre{iti

Elbert Habard, pisac i biznismen

Nikada ne zapo{qavaj nove qude dok oni koji ve}
rade nisu "pretrpani" poslom. u tom slu~aju ne}e
biti prigovora na dolazak "novajlija"

Dejvid Rokfeler, bankar

Iz rada Podru`nice  crvenog krsta 

Od 1. januara 2009. godine zdravstvene kwi`ice za
zaposlene i ~lanove wihovih porodica, umesto
dosada{weg stavqawa pe~ata i potpisa
ovla{}enog lica, overava}e se lepqewem markica
zdravstvenog osigurawa mati~ne filijale
Republi~kog zavoda  zdravstvenog osigurawa.
Overa zdravstvenih kwi`ica vr{i}e se na novim
obrascima (zaposleni su ve} zamenili stare za
nove obrasce), a stari obrasci prestaju da va`e
31.12.2008. godine. Preduze}e Zastava oru`je,
prema podacima iz slu`be kadrovske evidencije,
trenutno ima 4568 osiguranika, samo na teritoriji
grada Kragujevca i za wih su nabavqene nove
markice, u planiranom roku. Osim wih, tu su i
zaposleni iz Novog Pazara, Beograda, oni koji
`ive na teritoriji Kraqeva, ^a~ka, Rekovca. Nove
markice va`i}e do 30. juna 2009. godine, kada }e
zaposleni dobiti nove. Ukoliko poslodavac ne
obezbedi sve neophodne uslove (koji podrazumevaju

davaoci krvi na akciji

i redovno izmirivawe obaveza za zdravstveno
osigurawe) zaposleni koji nemaju overenu
zdravstvenu kwi`icu ne}e imati ni pravo na
le~ewe o tro{ku zdravstvenog osigurawa. U tom
slu~aju tro{kove za pru`enu zdravstvenu
za{titu zaposlenima i ~lanovima wihovih
porodica du`an je da obezbedi poslodavac.

NOVI NA^IN OVERENOVI NA^IN OVERE

ZDRAVSTVENIHZDRAVSTVENIH
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U Alatnici sam se zaposlio 26. juna 1959. godine,
odmah po zavr{etku {kole i tu sam radio sve do
1961. godine kada sam oti{ao na odslu`ewe Vojnog
roka. Kada sam se vratio iz Vojske, 1963. godine,
po~eo sam da radim u Artiqerijskoj,  sve do penzije.
Vrlo brzo, upisao sam Majstorsku {kolu u
Kragujevcu, gde sam bio najmla|i u~enik iz Zastave.
Po zavr{etku {kolovawa, bio sam najmla|i VK
majstor.

Te 1963. godine u Artiqerijskoj smo proizvodili
samo top Hispano i ni{ta vi{e, on nam je bio jedini
proizvod. Kasnije, proizvodwa se pove}avala i
radili smo bez obzira na radno vreme, onoliko
koliko je bilo potrebno da se izvr{i plan. Znao
sam po tri dana da ne do|em ku}i, da ne gasim
ma{inu, toliko je bilo posla. Od obi~nog trocevca
pre{li smo na top sa varijatorom, zatim na Galilea,
pe{adinac, brodski jednocevac, brodski
~etvorocevac. To je bio period kada smo za godinu
prelazili sa jednog na drugi artikal, i sve smo ih
radili u isto vreme. "Zlatno" vreme Artiqerijske
bilo je od 1975. do 1985. godine, tada je izgra|ena i
nova hala. Prelazak iz stare u novu Artiqerijsku
bio je u zimskom periodu, bilo je toliko hladno da
su nam se ruke lepile za ma{ine. 

Me|utim, nama
ni{ta nije bilo
te{ko. Posla je bilo
puno, izvozio se
k o m p l e t a n

artiqerijski program, u Iran, Irak, Kuvajt... Sve
arapske zemqe su kupovale na{ program. Tada se
dobro i zara|ivalo, toliko da smo davali i drugim
fabrikama - Automobilima, Alatnici, ali i
delovima na{e fabrike, recimo "trojci" (sportski
program), "~etvorci"(kalionica). Osim toga, radilo
se i subotama, samodoprinos za autoput, za prugu
Beograd-Bar, za Crnu Goru posle zemqotresa. Uvek
kada je trebalo da se radi subotama, radilo se.
masovno smo se odazivali, bili smo solidarni za
sve. Kupovali smo i stanove za na{e kadrove.

Kao radniku u proizvodwi, ciq mi je bio da
unapredim sam postupak rada. Iz tih razloga se
javila potreba za racionalizacijama, i mislim da
sam mo`da imao i najvi{e racionalizacija u Vojnoj
fabrici, preko 150. Racionalizacije su se sastojale
u prepravci alata, odnosno u  pravqewu novog alata
~ime se smawivao broj operacija. Zahvaquju}i tim
racionalizacijama, dobio sam i veliki broj bodova
za stan i tako re{io svoje stambeno pitawe.
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LLEEGGEENNDDEE  NNAAMMEENNSSKKEE::
DDuu{{aann  AAlleemmppiijjeevvii}}

Ro|en 22. maja 1940. godine u Gru`i, gde je

zavr{io osnovnu {kolu. U Kragujevcu zavr{io

VI[ 1959 godine, a kasnije i majstorsku {kolu.

Uo~i Vojne parade, 1985. godine, radili smo top od
30mm, to je ne{to najkvalitetnije {to je mogla da
napravi artiqerijska radionica. Velika je {teta
{to se nije nastavilo sa wegovom proizvodwom,
napravili smo ih samo 10 komada. Ina~e, imali smo
oru`je sa naju`im tolerancijama na svetu. Top od
30mm smo napravili bez ijednog alata, sami smo na
osnovu crte`a pravili rezne i stezne alate. Imali
smo mnogo dobrih varioca, bravara, gloda~a,
strugara, brusa~a, izvanrednih majstora, a na{a
radionica je uvek bila ekipni pobednik na svim
takmi~ewima u rezultatima poslovawa. U svim
takmi~ewa koja su organizovana u Zavodima niko nije
mogao da nam pri|e. Tri godine je OUR 21 bila
najboqa celina za redom. Ja sam bio predsednik
komisije za pra}ewe rezultata proizvodwe. U
pra}ewu tih proizvoda svaki deli} artikla je bio
registrovan, da bi se pravilno pratila proizvodwa.
Rezultati na{eg rada su bili takvi da je to bilo
zaprepa{}uju}e.

Za Artiqerijsku je bilo karakteristi~na
solidarnost me|u radnicima, kao i preno{ewe
iskustava sa starijih na mla|e, nigde me|u nama nije
bilo qubomore. Svaki mlad radnik je srda~no
prihvatan, i samo ako je hteo da radni on je morao da
postane dobar majstor. Takvom radniku sva vrata su
bila otvorena. 

Kasnije je nastupila kriza, 1993. godine je na{e
ionako niske plate potpuno obezvredila inflacija.
Plate nisu bile redovne, a kada ih i primimo, ~esto
kasno uve~e, one ne vrede ni{ta. Do{lo je do {trajka
radnika koji su bili opravdano nezadovoqni.
Tra`ili smo da nam se novac upla}uje ujutru. Za sam
do~ek Nove godine, platu smo primili tek u 11 sati
uve~e. Novac koji je iz Beograda krenuo u Kragujevac,
oti{ao je radnicima u Kolubari koji su tako|e bili
u {trajku. Te no}i su se radnici u na{oj fabrici
okupili u velikom broju, i na mene je to ostavilo
sna`an utisak. [trajk je nastavqen, ali se meni
pogor{alo zdravstveno stawe. 

U penziju sam oti{ao 1995. godine, zbog problema
sa srcem. Puno me je pogodila ta te{ka situacija u
fabrici, kriza koja nam je `ivote u~inila te{kim.
Sada, posle svih ovih godina, jedino nam ostaje nada
da }e i sada{we generacije do`iveti i ponoviti
na{e uspehe iz perioda sedamdesetih i osamdesetih
godina. Voleo bih da i vi osetite te trenutke kada
smo svi mi bili ponosni na to {to smo radnici
Vojne fabrike, to mi je velika `eqa.

K.J.
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Qudi koji zajedno rade stvaraju posebnu atmosferu, specifi~nu
"klimu" koja predstavqa izraz odre|enih vrednosti, normi i na~ina
pona{awa u kolektivu. Kodeks pona{awa sistematizuje i
standardizuje pravila pona{awa. Pravila pona{awa koja slede
treba da su sastavni deo kako korporativne kulture tako treba da
budu i deo li~ne kulture svakog pojedinca i zaposlenog a odnose se
na pravila pona{awa na poslu. Pravila lepog pona{awa su odlika
kulture ~oveka. Od zaposlenih se o~ekuje da svoje pona{awe uklope
u ta pravila. Ovo su samo neka pravila koja treba da budu deo
KODEKSA PONA[AWA ZAPOSLENIH U PREDUZE]U!

STANDARDI KOMUNIKACIJE
Zabrawen je govor u slengu i upotreba psovki.

STANDARDI EKSTERNE (SPOQNE)KOMUNIKACIJE

Eksterna komunikacija je poslovna komunikacija sa qudima koji nisu
zaposleni u preduze}u. Utisak koji ostavite na wih utica}e na imix
preduze}a u javnosti. 

KOMUNIKACIJA U DIREKTNOM KONTAKTU

* Pozdravqajte se sa "dobar dan", a ne sa "zdravo" ili "}ao" i sl,
sem ukoliko niste ostvarili prisno poznanstvo. Prilikom

predstavqawa uputno je da navedete i funkciju koju obavqate u kompaniji.  * Obratite pa`wu na svoj nastup.
Budite qubazni, ali ne i usiqeni! Budite strpqivi i skoncentrisani na razgovor. Slu{ajte sagovornika.
Budite predusretqivi, spremni da ponudite savet, odgovor,
ili re{ewe. Posvetite odgovaraju}e vreme, a u slu~aju da je
Va{ sagovornik neumereno "uporan", na|ite pristojan na~in da
suvi{no ne tro{ite dragoceno vreme. Nervoza, nestrpqivost i
nequbaznost nisu prihvatqivi.* Obavezno je da prilikom
poslovnih susreta imate pri sebi Va{u vizit kartu. Na kraju
razgovora ostavite svoju vizit kartu, a ukoliko je eventualno
nemate pri sebi objasnite kada i gde se sa Vama mo`e stupiti
u kontakt u toku radnog vremena. Naravno, ukoliko je susret od
poslovnog interesa. Prilikom otpozdravqawa tako|e obratite
pa`wu na nastup i qubaznost. Ukoliko je sagovornik Va{ gost,
uvek ga otpratite do izlaznih vrata, ili stepeni{ta.

Komunikacija TELEFONOM I FAKS-om

Naro~ito va`an za eksternu i internu komunikaciju je
telefonski kontakt, utoliko pre {to se danas veliki deo
poslovnih kontakata uspostavqa i odvija preko telefona. Prvi
utisak je, isto tako, odlu~uju}i. Obratite pa`wu da:

* Va{ glas prilikom javqawa bude jasan, zvu~an i qubazan.

* Ne govorite u slengu.

* Kada ste pozvani, predstavite se "..., izvolite!"

* Ukoliko napu{tate radno mesto morate se postarati da oni
koji Vas tra`e telefonom dobiju zadovoqavaju}e obave{tewe o tome: 

1)  kada }ete biti na raspolagawu
2) gde se mo`ete prona}i u
hitnim slu~ajevima  3) kome
mogu da ostave poruke.

Nakon povratka na radno
mesto, na svaku telefonsku
poruku koja je u formi
zahteva, morate odgovoriti u
roku navedenom u zahtevu. U
slu~aju prijema poruke u toku neradnog
dana, morate odgovoriti u roku od 6 sati od
po~etka prvog narednog radnog dana.

BRIGA O GOSTIMA

* Posetiocima se nudi osve`ewe dok
~ekaju nekog od zaposlenih i za vreme
du`ih sastanaka.    

* Alkoholna pi}a se ne nude! Nude se:
sokovi, kisela voda, kafa, ~aj. 

* Napici se ne slu`e u plasti~nim ~a{ama, nego u ~a{ama od stakla i u {oqama.

* Starawe o gostima je prvenstveno obaveza sekretarica, ipak obratite pa`wu
da ono funkcioni{e. To zna~i naru~ivawe dodatnih koli~ina pi}a, pra`wewe
pepeqara, vetrewe prostorije u pauzama sastanka, promena {oqa, sklawawa
nepotrebnih papira i sl.     Dragan Stamenovi} Frca
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...ostavite vizit kartu ...

K o d e k s  p o n a { a w a  z a p o s l e n i hK o d e k s  p o n a { a w a  z a p o s l e n i h !!

... govor u slengu i upotreba psovki ?!?

...gde se mogu na}i ...
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Da li postoji ekolo{ka svest me|u nama?
Stalno se `alimo kako je oko nas prqavo, trotoari,

travwaci, putevi, kako je zaprqan vazduh, kako sve mawe
ima pija}e ~iste vode, kako jedemo nezdravu hranu i tako
daqe. Pa da krenemo od po~etka.
Da li je stvarno problem u ne~em drugom ili u nama
samima? 

Sav taj otpad koji nas okru`uje je na{ih ruku delo. Sve
promene u klimi su delo ~oveka koji je nemilosrdan
prema majci prirodi. Zapitajte se malo {ta mi to
radimo i kuda vodimo ovu planetu.

Da bi u~inili `ivotnu sredinu na planeti boqom
moramo krenuti od sopstvenog okru`ewa. Kako
poboq{ati ekolo{ku svest u na{em preduze}u, u na{oj
okolini, gradu i celoj Srbiji?
Naravno da ekolo{ka svest kod nas do te mere nije

razvijena da se mo`e razmatrati pitawe i da li uop{te
postoji, za razliku od ‚‚neure|enih‚‚ plemenskih dru{-
tava gde se ni jedan prirodan resurs nije iscrpqivao do
smrti, ve} do granice regeneracije.

Sve br`im razvojem industrije i gladi za novcem
`ivotna sredina se uop{te ne posmatra kao `ivotna, ve}
kao materijalna iz koje je neophodno izvu}i i posledwu
trunku ekonomske koristi {to uvek za posledicu ima
ubistvo svakog `ivota  na povr{ini koja se eksploati{e
(rudarstvo, energetika, poqoprivreda...). Zaga|ewe je
svuda oko nas, hteli mi to da
primetimo ili ne. Ako se osvrnemo oko
nas svuda je prisutno i komunalno i
ekolo{ko zaga|ewe.
Postoji velika, velika razlika izme|u

komunalnog i ekolo{kog zaga|ewa. To
zaga|ewe okoline o kome se naj~e{}e
govori je ~ist primer komunalnog
zaga|ewa. Ali poenta u celoj pri~i je to
{to su ove dve oblasti jako povezane i
zavise jedna od druge.
Veliki industrijski giganti su najve}i

problem ekosistema. I mi u na{em
preduze}u imamo problem i komunalnog
i ekolo{kog zaga|ewa a u posledwe
vreme se javqa i problem opasnog
otpada. Pitamo se: 
[ta sve mo`e biti opasan otpad?

Opasni otpad je svaki otpad koji
sadr`i materije koje imaju neko od
slede}ih svojstava: eksplozivnost,
reaktivnost, zapaqivost, nadra`qivost, {tetnost,
toksi~nost, infektivnost, kancerogenost, mutagenost,
teratogenost, ekotoksi~nost, svojstvo oksidirawa,
svojstvo nagrizawa i svojstvo otpu{tawa otrovnih gasova
hemijskom reakcijom ili biolo{kom razgradwom. 

Veoma je va`no odrediti udeo opasnih materija u
otpadu, odnosno koja koli~ina opasne materije ~ini
ne{to opasnim i otrovnim i u kojim uslovima.

Komunalni otpad, industrijski otpad, ambala`ni otpad,
otpadna uqa i maziva, elektri~ni i elektronski otpad,
otpadna vozila i otpadne gume mogu biti opasni otpad ako
sadr`e jedno od svojstava opasnog otpada. Navedene vrste
otpada nisu nu`no opasni otpad, one to postaju tek kad se
utvrdi da imaju jedno od navedenih opasnih svojstava.

Koje primere otpada koji je ozna~en kao opasni otpad
nalazimo u svakodnevnom `ivotu?
U opasan otpad spada: boje, tinta, lepkovi i smole,

rastvara~i, pesticidi, baterije (nikal-kadmijumske
baterije i olovne baterije), akumulatori, otpadna uqa za
motore, pogonske ure|aje i podmazivawe....

U na{em preduze}u se u posledwe vreme sve vi{e radi
na zbriwavawu istorijskog (nasle|enog) opasnog otpada.
Postoji svest pojedinaca o zna~aju neutralisawa opasnog
i ostalog otpada ali to ne sme da bude briga nekolicine
ve} svest svih zaposlenih.
[ta je do sada ura|eno u na{em preduze}u?

Opasan otpad je popisan (po vrsti  i koli~ini) i
uskladi{ten na bezbedno mesto daleko od kontakta sa
zaposlenima. Stupqeno je u kontakt sa odgovaraju}im
firmama koje se bave problemom opasnog otpada i
saznawa su slede}a.

U Srbiji nema izgra|enih objekata za skladi{tewe
opasnog otpada, nema postrojewa za fizi~ko-hemijski
tretman opasnog otpada, nema postrojewa za termi~ku
destrukciju-spaqivawe, nema deponija za odlagawe
opasnog otpada i pepela iz postrojewa za spaqivawe. 

Imaju}i u vidu nedostatak tehni~kih kapaciteta za
upravqawe opasnim otpadom, kao i nedostatak
finansijskih sredstava za investicije u izgradwu
ovakvih objekata u skorije vreme, jedino re{ewe za

bezbedno zbriwavawe opasnog otpada je
izvoz u zemqe EU koje poseduju ovu vrstu
objekata.
Zemqe EU su osamdesetih i
devedesetih godina pro{log veka
imale ekspanziju izgradwe objekata za
zbriwavawe opasnog otpada.

U tom periodu su ove zemqe uglavnom
re{ile problem zaliha otpada, osloba-
|aju}i time deo kapaciteta postrojewa za
otpad iz drugih zemaqa. Samim tim ni
cene vi{e nisu na nivou na kome su bile u
prvom periodu rada ovih postrojewa, ve}
znatno ni`e, prihvatqive za industrije
koje rade u skladu sa principima za{tite
`ivotne sredine.  Osnova kontrole preko-
grani~nog kretawa (izvoza) opasnog otpada
je Bazelska konvencija, usvojena 1989.
godine od 116 zemaqa u~esnica konfe-
rencije koju je organizovao UNEP (United
Nations Environment Programm). 

Osim spaqivawa otpada i re{avawa problema
deponovawa otpada kao takvog, u evropskim postrojewima
za spaqivawe otpada usvojen je koncept iskori{}ewa
energije od spaqivawa za proizvodwu toplotne ili
elektri~ne energije. Odli~an primer za ovakvu
ekonomi~nost je grad Be~, u kome postrojewa za
spaqivawe otpada posluju u saradwu sa gradskim
toplanama, proizvode}i toplotnu energiju za grejawe 90
% stanovni{tva.

Nadamo se samo da se ne}e obistiniti Orvelovska
ozjava da “ne}e biti pravog razvoja ekolo{ke svesti sve
dok ne budemo morali da nosimo gas maske  sa kiseonikom
i ne budemo imali {ta da jedemo”.

Dragan Stamenovi} - Frca

Da svaki {tap ima dva kraja, odnosno da svaka pri~a ima
dva (ili vi{e) gledi{ta uverili smo se nakon
objavqivawa teksta u pro{lom broju ''Oru`ara'' o novom
ure|aju - ferofluksu koji je nabavqen za potrebe na{e
fabrike, konkretno za PJ Kontrolu kvaliteta. Nakon
teksta iz novina sindikalne organizacije, radnici koji
rade na starom ferofluksu i koji su i planirani da
nastave sa radom i na novom ure|aju su `eleli da se ~uje
pri~a i iz wihovog ugla gledawa. Imaju velikih primedbi
na nekoliko stvari koje su se doga|ale prilikom nabavke
ovog ure|aja. Prvo ka`u da prilikom nabavke nekog ure|aja
treba konsultovati i radnike koji ve} rade na sli~nom
ure|aju i koji su i planirani da rade na novom da bi dali
neke sugestije o samom ure|aju ili ma{ini, to niko nije
u~inio. Naglasili su da bi onda efekat nabavke bio mnogo
ve}i jer bi ma{ina bila primerenija potrebama. Daqe

ka`u da je obuka za rad na samom ure|aju bila toliko
kratka, svega sat - dva, da za to vreme nisu nikako mogli
da se upoznaju sa novom tehnikom i tehnologijom, sa wenim
prednostima, olak{awima i sli~no. Nema literature na
srpskom jeziku o na~inu rada na ma{ini odnosno ure|aju,
o wenom radu i odr`avawu {to je, podse}aju radnici, i
obaveza prilikom nabavke nove opreme da isporu~ilac da
adekvatna uputstva na na{em materwem jeziku kako bi se
spre~ile ne`eqene situacije i kako bi reakcije radnika
bile adekvatne propisima proizvo|a~a. To dovodi u pita-
we i garanciju i garantni rok na ure|aj koji je isporu~en.  

Tako|e smatraju da nabavqeni ure|aj nije najadekvatniji
nameni za koju je nabavqen, odnosno da je vi{e pogodan za
neke mawe delove i mawi obim proizvodwe, nije za
serijsku proizvodwu. Da li je bilo nekih  propusta prili-
kom nabavke ili ne, ko je u pravu, a ko ne, radnici koji
treba da rade na ma{ini ili stru~ne funkcije koje su
ma{inu nabavile, pokaza}e naredni period.

Dragan Stamenovi} - Frca

JJoo{{  jjeeddnnoomm  oo  ffeerroofflluukkssuu  !!

Ekologi ja:  zaga|ivawe - problem novog doba
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155 godina Zastava oru`je 
Daleke 1853. godine, dana 27. oktobra, izliveni su prvi

topovi, to je bio po~etak rada Topolivnice prete~e dana{we
Vojne fabrike. Tog dana slavilo se i veselilo u gradu
Kragujevcu, a radosna vest se brzo
{irila kroz celu tada{wu
Srbiju. Fabrika je napunila
jubilarnih 155 godina i
tim povodom uprili~ena
je prigodna proslava
~ija je sadr`ajnost
opravdala zna~aj i nivo
postojawa ovakve usta-
nove. 

Sa proslavom se
krenulo par dana
ranije, po~ev{i od
organizovanih poseta
z a p o s l e n i h  r a d n i k a

Muzeju, preko dodele jubilarnih nagrada kao i internih priznawa fabrike
radnicima (trofejni no` i zahvalnice) za veliki doprinos radu i razvoju
fabrike. Scenario celokupne proslave, prvenstveno je delo i organizacija PJ

Marketing. Sadr`aj je spojio istorijat fabrike, wenu burnu i
bogatu pro{lost sa dana{wim izgledom i savremenim proizvodnim

programom i tendencijama za daqi razvoj i napredak. U holu upravne zgrade, gosti su mogli
da vide fotografije ~lanaka Novina Serbskih sa izve{tajem o nastupu na Svetskoj izlo`bi
Privrede u Parizu 1889. god., prikaze fabrike
iz razli~itih vremenskih perioda, a na video
bimu prvonagra|eni rad o razvoju topolivnice
sa ovogodi{we No}i muzeja. Zatim su zvanice,
kojih je bilo oko 200, krenule put muzeja Stara
livnica, gde se odvijao centralni deo proslave.

Fabrika ima i svoju slavu, svetu Petku. U
muzeju je sprovedena ceremonija se~ewa
slavskog kola~a. Kola~ su presekli direktor
fabrike i sve{teno lice i u muzeju je
upaqeno kandilo i zamirisao tamijan i
bosiqak. Zatim se za~ula srpska himna "Bo`e
pravde", a Mirko Babi}, kragujeva~ki glumac,
je govorio ukaz Aleksandra Kara|or|evi}a o

preseqewu Topolivnice iz Beograda u
Kragujevac. Prisutnima su se obratili ministar

odbrane Vlade Republike Srbije, gradona~elnik Kragujevca,
direktor fabrike, predsednik Skup{tine preduze}a kao i predsednik

Sindikalne organizacije. To je bio
osvrt na trenutno stawe i iskazivawe `eqa da ova fabrika postoji jo{ dugo,
napreduje i do`ivi jo{ mnogo jubileja. Postavka savremenog oru`ja je privukla
veliku pa`wu prisutnih. Me|u gostima su bili predstavnici Vlade, Vojske,
Grada, predstavnici partnerskih preduze}a, javne li~nosti, sportisti,
rediteqi kao i biv{i radnici fabrike i brojne novinarske i televizijske
ekipe. Zatim je direktor fabrike dodelio Zlatne plakete i plakete
preduze}ima sa kojima je na{a fabrika ostvarila izuzetnu poslovnu saradwu.
Zvanicama su na izlasku iz Muzeja dodeqeni i pokloni - monografija
"Kolevka srpske industrije", delo Branka Bogdanovi}a, kao i novine
"Zastava o r u ` j e "
i "Oru`ari".
Prisutni su
i m a l i

k o m e n t a r e
pohvale i zadovoq-

stva prikazanim sadr`ajem. Ovo je bila
jedinstvena prilika za osvrt na pro{lost i pogled u
budu}nost, susret starih, pobeda sa novim. Kako se
radilo nekada, a kakvi su kapaciteti i repertoar
savremenog oru`ja danas. Tako|e i prilika da se obi|e

muzejska postavka za
one kojima je ovaj
dolazak bio prvenac.
Ako je suditi po
impresijama i komen-
tarima, onda je ovaj
doga|aj zaista imao
va`nost - od upoz-
navawa preko sklapawa
poslovnih saradwi, do
radosti koju pru`aju
ponovni susreti.  I publicitet, naravno, nije izostao. 

Marija Milo{evi}, dipl.istori~ar umetnosti
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Dok je ogromni Boing kru`io nad
zalivom, obratio se kapetan sa
uobi~ajenim frazama i lepim
`eqama. Iskoristio je priliku da
se pohvali da sle}emo na novi
terminal, otvoren, pre neki dan. Taj
novi terminal 3 je bio moj prvi
kontakt sa Dubaijem i ta impresija
je ostala do kraja. Mermer, staklo,
bqe{tavilo i sjaj, mada sam ja
posle leta, presedawa i ~ekawa po
Istanbulskom aerodromu samo hteo
da stignem tamo gde treba. I tako,
pro|em paso{ku kontrolu, uzmem
prtqag, iza|em i sednem u taksi.

U|em zna~i u taksi i kao “Dobar
dan” ka`em: “[eik Zajed roud,

emirejts tauer sajd, al gadir bilding, lets go”. Voza~ klimne glavom i krenusmo. Pogledam na sat pola dvanaest, tj. pola tri
ujutru po lokalnom vremenu. Na putevima gu`va kao da je deset. Ulice jednosmerne, {iroke, po 4-5 traka, taksi vozi 120 na sat.
Iza{ao sam  ispred jednog skromnog solitera. Namerno ka`em skromnog, jer sam mislio da isti ima ne vi{e od desetak
spratova. Me|utim, opti~ka varka. Zgrada ima 20 spratova, ali pored drugih pored we koje imaju 50 i vi{e, ova mi se u~inila
duplo ni`om nego {to jeste. Zakqu~io sam da bi takva zgrada u Kragujevcu  brzo postala simbol grada. Ovde taksisti koji su
noviji u poslu nisu ~uli za wu. Ja sam zna~i imao sre}e da naletim na iskusnijeg.

Posle par sati pri~e da li je sve bilo ok na aerodromima i sli~no, legao sam da spavam. Samo da napomenem onima koji
nisu putovali avionom, a to planiraju, da ozbiqno shvate silnu proceduru koja tamo vlada. Vize, paso{ke kontrole, skeneri,
redovi, gejtovi. Morate da do|ete na vreme, a ne kao neki (moja malenkost), zakasnite na avion, jer su vam pred nosem zatvorili
{alter za ~ekirawe. One scene, gde avion kre}e, a zadihani putnik juri ka wemu postoje samo na filmu. Kada je re~ o spavawu,
svuda oko mene zvuci gra|evine, kran sa reflektorom koji prolazi metar od prozora, a 4 sata  ujutru. Tako je bilo svako ve~e.
Gradi se okolo u tri smene, nema pauze. Svuda su  kranovi. Na zemqi i na vrhovima zgrada. Ni~u ~ardaci nebu pod oblake.
Kran do krana. Kao pe~urke. Stra{no! Ja sam hvala bogu, uvek kada legnem bio prili~no umoran, pa mi to nije puno smetalo.
Nego, da ka`em ne{to o samom gradu. Dubai je jedan od emirata (mislim da ih ima sedam), koji je svakako najbogatiji. Na nekih

sat i po vo`we je i Abu Dabi, drugi emirat koji je politi~ki centar Ujediwenih Arapskih Emirata. Ostalih pet zaostaju za ova
dva. Dubaijem vlada [eik Muhamed bin Ra{id al Maktum. Ovo "bin" zna~i "od tog" i taj prefiks u arapskom svetu predstavqa
znak mo}i i vlasti. ^ovek ima puno dece i malo vi{e milijardi. Obo`ava kowe, sokolove i lov, a svoje qubavi redovno
ispuwava po raznim svetskim destinacijama. Ina~e, Arapi nisu neki qubiteqi `ivotiwa, {to ne va`i za sokolove, kowe i
kamile. Skoro svaka bogatija ku}a ima na vrhu volijeru. Tu ~uvaju sokolove, ve`baju ih, izvode na takmi~ewa. Popularne su trke
kamila, a vrhunski trka~ki primerak vredi kao desetak luksuznih automobila. Kad sam ve} kod automobila, ima svega, osim
malih gradskih, tipi~nih za Evropu. Pe`o, reno, fiat, opel i ostala "si}a" nisu u fazonu. U fazonu su sportski dvosedi,
limuzine i naravno, xipovi. [to ve}i i skupqi, to boqe. Na ulicama ~esto mo`ete da vidite wihove `ene kako sve u crnom,
a samo im se o~i vide, sede za volanom nekog hamera. [ta }ete, ima se mo`e se. [ta je jo{ zanimqivo za Dubai? Ve}ini
turista su zanimqivi tr`ni centri tj. molovi. Wih ima mnogo, a o veli~ini i impozantnosti ne treba puno tro{iti re~i.

Bilo koji na{ je, u odnosu na wihove, zanemarqivo mali. ̂ isto radi
ilustracije , spomenu}u da se u jednom molu nalazi prava pravcata
ski-staza, sa sve `i~arom, skija{ima, kafi}ima, gde oni u pauzi
izme|u skijawa sede i piju ~aj. Kupci su iz celog sveta, ali meni
se ~ini da je najvi{e Rusa. Nose kese svetskih marki ode}e, i
pored molova svra}aju u tzv. gold suk (pijacu zlata i dijamanata)
koji se nalazi u starom delu grada. Tu zlato sija na sve strane.
Shvatio sam da su cene veoma povoqne. Tu, kao i u drugim
radwama, cewkawe je pravilo. U po~etku su ozbiqni i pu{taju vas
da sami razgledate robu, ali kad spomenete ne{to u vezi cene, oni
se uqudno nasmeju i kre}u da vam nude ni`u cenu. Krajwa cena, ako
imate smisla za cewkawe, mo`e da padne na polovinu prvobitne,

a ako ste mu simpati~ni mo`da i vi{e.
Tu su, naravno, i brojni hoteli najve}ih svetskih lanaca. U{ao sam i razgledao par takvih hotela, svuda rasko{, ogromni

holovi, bazeni itd... Posetio sam i Palmino ostrvo. Na wemu su hoteli, privatne vile i ko zna {ta jo{. Ostrvo se jo{ gradi,
a veliki tankeri nasipaju pesak i tako (uz ko zna koja jo{ arhitektonska dostignu}a) ni~e jo{ jedno ~udo iz Dubaija. Kada sam
kod ~uda, za mene je na prvom mestu ~uveni Burx al Arab (u slobodnom prevodu Arapski Toraw), hotel sa sedam zvezdica u
obliku jedra, na sred mora. Meni je izgledao kao dar vanzemaqaca Arapima, valda {to ih je okolna pustiwa podsetila na neki
wihov kraj. To treba da se vidi.

Na mene je ipak naja~i utisak ostavila pustiwa. U wu sam krenuo xipom. Vo`wa kroz pustiwu je posebna pri~a. [ofer,
Arapin, je po mom zahtevu dodao gas, tako da smo prolazio kroz pe{~ani tobogan. Sve mislite gotovo, prevrnusmo se, me|utim
ne.  Na `alost,ubaci{e mi u xip  indijsku porodicu, pa je gospo|u, pri kraju vo`we “quto zaboqela glava”. Voza~, {ta }e,
uvi|ajan, morao je da ubla`i tempo. Uve~e smo i{li na ve~eru, trbu{ni ples i pu{ewe {i{e. [i{a, aromati~ni duvan, se
pu{i na svakom mestu. 

No}ni `ivot. Jednom re~ju, vrlo bogat i sadr`ajan. Ima svega i za, {to se ka`e, sva~iji ukus. Alkohol se u gradu ne slu`i,
nema ga ni u prodavnicama. Me|utim, Dubai sigurno ne bi bio to {to jeste da se i po tom pitawu nije na{lo prelazno re{ewe.
Alkohol se slu`i samo u sklopu hotela, a po{to wih ima koliko ho}ete, tu su svi klubovi. Cene? prava sitnica, normalno
svetske. Gosti? Odakle ho}ete. Atmosfera opu{tena, negde i vrlo `iva. Li~no sam se par puta upitao, gde mi ode mladost,
ali to je ve} druga pri~a.

Ina~e, Arapa u Dubaiju nema vi{e od 25-30% .Ostatak su drugi koji tu rade i `ive. Najvi{e je
Indijaca koji su glavna radna snaga. Rade kao gra|evinci, portiri, ~ista~i, taksisti, a ko je
uspe{niji bavi se trgovinom. Sve radwe po kojima je Dubai poznat dr`e uglavnom ti Indijci. Tu su
jo{ i Filipinci, koji rade po restoranima i kafi}ima. Pored svih ovih, mnogo je qudi sa svih
strana sveta i svako je tu nekim svojim poslom. Biznis i trgovina svetskih razmera, ovde prosto
cvetaju. Japijevaca (mladi poslovni qudi) iz celog sveta je koliko ho}ete. U Emiratima se, osim
nafte, vode i struje, ni{ta ne prizvodi, a ni u ~emu se ne oskudeva. Naprotiv, u sred pustiwe voda

i struja se nemilice tro{e. Svako radi svoj posao i
sve vrhunski funkcioni{e. Svako je tu mawe vi{e
zadovoqan, od {eika do onog radnika na gra|evini
koji radi na temperaturama koje leti idu i do 45-50
stepeni.

Vladari Dubaija su ga zamislili da bude grad za 21.
vek, mo}an, bogat, raskrsnica brojnih puteva i
me{avina kultura i naroda, svetska metropola koja }e
bogato da ̀ ivi od biznisa i turizma, i kako vidim na
dobrom su putu da taj ciq i ostvare.

Aleksa Grkovi}
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Dragoslav Bara} - RJ Odr`avawe

Kada sam prihvatio kandidaturu za ~lana Skup{tine smatrao sam da mogu da
doprinesem da se, pre svega, poboq{a polo`aj mojih kolega iz Odr`avawa. I mislim
da sam u tome uspeo. Na primeru moje celine, koju ~ine proizvodni i neproizvodni
radnici, mo`e se videti da je nama u fabrici potrebno da smo jedinstveni. Situacija
je te{ka i samo, ako smo slo`ni mo`emo da prevazi|emo probleme. Oduvek sam bio
aktivan zato {to se jedino li~nim anga`ovawem mo`e uticati da se stvari poprave.

Tako|e, va`no je ista}i da, bez pomo}i dr`ave ova fabrika te{ko mo`e sama da
opstane.

Decembar, 2008. ORU@ARI 19.

PREDSTAVQAMO VAM ^LANOVE SKUP[TINE

SINDIKALNE ORGANIZACIJE ZASTAVA ORU@JE

Gordana Bo`i} - Povr{inska za{tita
U preduze}u Zastava oru`je radim 28 godina, u sektoru povr{inske za{tite.
^lan Skup{tine Sindikata sam od 2005. godine. Kao ~lan Skup{tine se zala`em

za prava radnika, da imaju normalne uslove za rad, s obzirom da celina u kojoj
radim je jedna od najugro`enijih u fabrici, tako da ima mnogo problema. Trudim se
da rade u toplim prostorijama, da imaju za{titnu opremu i da budu adekvatno
nagra|eni za svoj rad. Nadam se da u tome i uspevam.

Milan Bo`inovski - Brunirnica

Trenutno sam zaposlen u Brunirnici, celini u kojoj se obavqaju slo`ene hemijske
operacije. Ovo mi je prvi mandat u Skup{tini Sindikalne organizacije Zastava
oru`je, ali sam i pre toga bio uvek uz Sindikat kada je zatrebalo, na svim protestima
i sli~nim akcijama. Ina~e, zaposleni u mojoj celini suo~avaju se sa te{kim uslovima
rada i veoma je va`no da se ~uje i wihov glas. Obi~nom ~oveku treba pomo}i, svakom
u skladu sa svojim mogu}nostima.

Slavica Brzakovi} - RJ Odr`avawe
Na Odr`avawu radim ve} 20 godina, i kada sam se ukqu~ila u rad Sindikata bio je
to rezultat moje `eqe da u~inim sve {to je u mojoj mo}i kako bi se stawe u fabrici
popravilo. U~estvovala sam u svim akcijama koje je organizovao Sindikat, u ciqu
o~uvawa na{e fabrike. Kao ~lan Aktiva `ena, sindikalne komisije koja se bavi
problemima `ena u fabrici, a i {ire, prisustvovala sam predavawima iz ove
oblasti kojoj se sve vi{e poklawa pa`wa. Na{a je obaveza da preduzmemo sve {to
je neophodno da za{titimo na{e interese i na taj na~in i interese na{ih porodica.
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